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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
14  / 2024

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ALBERICH BOSCH, SELENE
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Tortosa, essent les divuit hores del dia u de juliol de
dos  mil  vint-i-quatre,  prèvia  convocatòria  girada  a
l'efecte,  es  reuneixen  en  primera  convocatòria  al
Saló  de  Sessions  de  la  casa  consistorial,  els
membres de l'Excel·lentíssim Ajuntament de Tortosa
que al marge es relacionen, a l’objecte de realitzar
sessió ordinària sota el següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 – Presa de possessió de la regidora sra. Selene Alberich Bosch.

SECRETARIA

02 – Aprovació, si s'escau, de les següents actes:

• Extraordinària 09/2024, de 19 d’abril.
• Ordinària 10/2024, de 6 de maig.
• Extraordinària 11/2024, de 14 de maig.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

03 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació del programa municipal de gestió de colònies controlades
de gats.

04 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de reconeixement extrajudicial de crèdit d’obligacions.

-  Pàg. 1 / 43 -           MGE/erc



PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

05 –  Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de plurianualitat per l’obra «llar d’infants Joan Sebastià
Elcano», fase 1.

06 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de plurianualitat per l’obra «llar d’infants Ferran d’Aragó»,
fase 1.

ACCIÓ CLIMÀTICA 

07 – Dictamen de proposta d’acord per a l’aprovació inicial de la determinació de les urbanitzacions, els
nuclis  de  població,  les  edificacions  i  les  instal·lacions  afectades  per  la  llei  5/2003,  de  22  d’abril,
modificada  per la llei 2/2014, del 27 de gener.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

08 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de delegació de competències en matèria de sanejament
d’aigües urbanes al Consell Comarcal del Baix Ebre.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

09 – Proposta  del  grup  municipal  Junts  per  Tortosa–Compromís  Municipal  (CM)  per  instar  al  govern
municipal  a  pagar  als  proveïdors  a termini  i  per  agilitzar  els  pagaments  de les  subvencions a  clubs i
entitats.

10 – Proposta dels grups municipals Movem Tortosa–Partit dels Socialistes de Catalunya–Candidatura de
progrés (MT-PSC-CP) i  Esquerra Republicana de Catalunya–Acord Municipal (ERC-AM) en defensa de la
dignitat i memòria d’Aurora Picornell i tots els represaliats i assassinats del franquisme davant dels atacs
d’odi de l’extrema dreta.

II. PART NO RESOLUTIVA

11 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:

a) Extractes Junta de Govern Local:

- 26/2024, de 21/05/2024 - ordinària.
- 27/2024, de 27/05/2024 - ordinària.
- 28/2024, de 03/06/2024 - ordinària.
- 29/2024, de 10/06/2024 - ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 1357/2024 a la 1762/2024.

12 – Informes de l’Alcaldia. 

13 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bona tarda, regidors i regidores. Iniciem aquesta sessió ordinària del mes de juliol, avui dia 1, a les 6
h, sota el següent ordre del dia. Però abans de començar, sí que m'agradaria, com a alcalde, explicar que
este  matí,  des de l'Ajuntament,  mos  hem sumat  en  este  minut  de  silenci,  convocat  per  les  diferents
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federacions de municipis del nostre país per  denunciar els 6 assassinats  que hi  ha hagut de dones i
d'infants  durant  estos  últims  dies.  Uns  fets  greus  que  demostren  que  la  violència  masclista  encara
continua exercint-se i sent molt forta i que, per tant, també com a ciutat i com a ajuntament, la nostra
condemna és total i absoluta.“

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 – PRESA DE POSSESSIÓ DE LA REGIDORA SRA. SELENE ALBERICH BOSCH.

Intervenció del Sr. Alcalde

“I ara sí, passem al primer punt de l'ordre del dia, que en este cas és la presa de la regidora, la senyora
Selene Alberich Bosch, atès que el senyor Arnau va renunciar en l'últim ple municipal, i en representació
del Grup Municipal de la CUP, prendrà possessió la senyora Alberich. Per tant, li demano que vingui aquí i
que pugui fer jurament o prometre el càrrec.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Sotmesa únicament a la voluntat popular de les veïnes i els veïns de Tortosa, em comprometo a treballar
pel  benestar,  la  igualtat,  la  independència i  la  justícia  social  als  Països Catalans.  Per  això,  acato  per
imperatiu legal i prometo guardar i fer guardar la normativa vigent.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, doncs ara que ja tornem a tindre la Corporació Municipal amb els 21 regidors i regidores, felicitar
evidentment la senyora Alberich per haver pres possessió com a regidora del nostre Ajuntament i de la
nostra ciutat. Desitjar-li en aquesta nova etapa encerts, perquè els encerts de la senyora Alberich també ho
seran del conjunt de la ciutadania i també, com ja vam fer en l’últim ple, recordar i agrair la feina feta pel
seu antecessor, el senyor Arnau.»

SECRETARIA

02 -  APROVACIÓ, SI S'ESCAU, DE LES SEGÜENTS ACTES:

• Extraordinària 09/2024, de 19 d’abril.
• Ordinària 10/2024, de 6 de maig.
• Extraordinària 11/2024, de 14 de maig.

*-*-*

El consistori,  per unanimitat de tots els membres presents a la sessió,  acorda aprovar-les i  ordenar la
transcripció al llibre d’actes. 

GOVERNANÇA MUNICIPAL

03  –  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DEL  PROGRAMA  MUNICIPAL  DE  GESTIÓ  DE
COLÒNIES CONTROLADES DE GATS.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«El  Decret Legislatiu 2/2008, de 15 d’abril,  pel  que s’aprova el  Text refós de la Llei  de protecció dels
animals, dicta que correspon als ajuntaments, entre d’altes exigències normatives, el control dels animals
abandonats, perduts o ensalvatgits i els animals salvatges urbans. 

-  Pàg. 3 / 43 -           MGE/erc



Els  gats  ferals,  o  gats  comunitaris,  com els  defineix  la  recent  normativa  estatal  per  al  benestar  dels
animals, son animals que han estat abandonats o estan perduts  que viuen en llibertat en espais públics o
solars urbans.

Aquests  animals  que,  tot  i  que  viuen  en  llibertat,  estan  vinculats  a  un  territori.  Son  animals  força
independents que no poden ser mantinguts o adoptats amb facilitat per les persones, a causa dels seu
grau baix o nul  de sociabilització,  però depenen dels essers  humans per  a subsistir.  La seva vida es
desenvolupa al voltant de colònies en àrees definides.

Les característiques de desenvolupament de la vida d’aquests animals que s’han explicat en l’anterior
paràgraf, ha induït a la gestió d’aquests animals amb el model de les colònies controlades de gats, tal i
com apunta la  recent  Llei  estatal  7/2023, de 28 de març,  de protecció dels drets i  el  benestar  dels
animals, que ja defineix les colònies de gats.

La  Llei  7/2023,  de  28  de  març,  de  protecció  dels  drets  i  el  benestar  dels  animals,  determina  la
obligatorietat, per part dels ajuntaments, de disposar de programes de gestió de colònies controlades de
gats.

La regidora de Governació insta a la incoació de l’expedient d’aprovació del programa municipal de gestió
de colònies controlades de gats, en data 9 d’abril de 2024.

L’Alcaldia decreta la incoació de l’expedient, per resolució núm. 1090/2024, de data 11 d’abril de 2024. 

Es disposa d’informe tècnic de l’expedient de data 17 de juny de 2024.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de
25 de juny de 2024.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar el següent ACORD:

Primer.-  Aprovar  el  Programa Municipal  de Gestió  de colònies  controlades de gats de l’Ajuntament de
Tortosa.

Segon.- Donar trasllat d’aquest acord a l’entitat PROGAT TORTOSA, entitat protectora d’animals amb la qual
es disposa de convenis de col·laboració per a la gestió de les colònies controlades de gats de la Ciutat.»

«PROGRAMA MUNICIPAL DE GESTIÓ DE COLÒNIES CONTROLADES DE GATS
AJUNTAMENT DE TORTOSA

ÍNDEX :

1. PREÀMBUL
2. ANTECEDENTS NORMATIUS
3. OBJECTIUS DELS PROGRAMA
4. ACCIONS A EXECUTAR
5. CALENDARI 

ANNEX .- COLÒNIES CONTROLADES DE GATS AUTORITZADES

PREÀMBUL

D’acord a l’article 2.2 dels Decret legislatiu 2/2008, de 15 de juliol, pel qual s’aprova el text refós de la llei
de protecció dels animals, “els animals són éssers vius dotats de sensibilitat física i psíquica, i també de
moviment voluntari, els quals han de rebre el tracte que, atenent bàsicament les necessitats etològiques,
en procuri el benestar”.

D’altra  banda,  en  aquesta  mateixa  normativa,  es  defineixen  competències  municipals  al  voltant  dels
animals, determinant que, entre d’altres obligacions, correspon als ajuntaments “....controlar els animals
abandonats, perduts o ensalvatgits.....”.
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Els  gats  ferals,  o  gats  comunitaris,  com els  defineix  la  recent  normativa  estatal  per  al  benestar  dels
animals, son animals que han estat abandonats o estan perduts  que viuen en llibertat en espais públics o
solars urbans.

Aquests  animals  que,  tot  i  que  viuen  en  llibertat,  estan  vinculats  a  un  territori.  Son  animals  força
independents que no poden ser mantinguts o adoptats amb facilitat per les persones, a causa dels seu
grau baix o nul  de sociabilització,  però depenen dels essers  humans per  a subsistir.  La seva vida es
desenvolupa al voltant de colònies en àrees definides.

Les característiques de desenvolupament de la vida d’aquests animals que s’han explicat en l’anterior
paràgraf, ha induït a la gestió d’aquests animals amb el model de les colònies controlades de gats, tal i
com apunta la  recent  Llei  estatal  7/2023, de 28 de març,  de protecció dels drets i  el  benestar  dels
animals, que ja defineix les colònies de gats.

Per tant, el model de colònies controlades de gats dona cobertura, per una part a la forma vida dels gats
comunitaris en colònies en semillibertat i  en espais públics i,  per una altra, a la necessitat de control
d’aquests animals, determinat per les competències municipals.

La Llei estatal 7/2023, de 28 de març, de protecció dels drets i el benestar dels animals determina el
mandat als ajuntaments, d’exercir el control sobre aquestes colònies felines, però alhora, obre la porta a la
possibilitat d’establir mecanismes de col·laboració amb entitats de protecció dels animals per al control
adequat d’aquestes colònies.

La mateixa  llei  imposa un seguit  d’obligacions en aquesta control,  que bàsicament  son el  “mapeig”  i
identificació dels  animals  que conformen la  colònia i  la  seva esterilització quirúrgica,  així  com, el  seu
control sanitari.

ANTECEDENTS NORMATIUS

Les normatives que fan referència a la gestió de les colònies controlades de gats son les següents :

• El Decret legislatiu 2/2008, de 15 de juliol, pel qual s’aprova el text refós de la llei de protecció
dels animals.

• La Llei estatal 7/2023, de 28 de març, de protecció dels drets i el benestar dels animals.
• L’ordenança municipal general del medi ambient.

El Decret legislatiu 2/2008, de 15 de juliol,  pel  qual s’aprova el text refós de la llei de protecció dels
animals,  regula,  entre  d’altres,  les  competències  municipals,  atorgant  als  ajuntaments  el  control  dels
animals abandonats, perduts o ensalvatgits.

La Llei estatal 7/2023, de 28 de març, de protecció dels drets i el benestar dels animals determina la
necessitat de què els ajuntaments disposin de programes municipals de gestió de colònies controlades de
gats.

Aquests programes ha de contenir :

 1. Foment de la col·laboració ciutadana en la cura dels gats comunitaris, mitjançant la figura de  
cuidadors o cuidadores de colònies felines.

 2. La  possibilitat  de  col·laboració  en la  gestió  de colònies  controlades  de gats  amb entitats  de  
protecció dels animals, mitjançant, per exemple, amb l’establiment de convenis de col·laboració  
amb la base de subvencions nominatives.

 3. L’establiment de plans de control poblacional amb els següents criteris :

        3. a.    “Mapeig” de les colònies ; determinació dels espais físics, ubicació dels punts 
     d’alimentació, nombre d’individus que les composen.

        3.b.      Identificació dels individus.
        3.c.    Execució dels sistema CER : Captura del animal, esterilització quirúrgica i retorn a la  

     colònia
        3.d.             Control sanitari de tots els individus de la colònia.
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 4. Protocols de gestió de possibles conflictes veïnals.

En qualsevol cas, la normativa estatal defineix, en el seu article 42, allò que queda prohibit en relació amb
les colònies felines :

1. El sacrifici dels gats, excepte per situacions que comprometin la salut del gat a llarg termini o  en
els supòsits excepcionals que aquesta mateixa Llei permet el sacrifici d’animals de companyia.  En
tot cas el sacrifici serà degudament certificat i realitzat per un o una professional veterinari

2. El  confinament  dels  gats  no  socialitzats  amb  les  persones,  en  centres  de  protecció  animal,
residències  o  similars,  excepte  les  actuacions  necessàries  en  els  processos  d’intervenció
d’animals de les colònies per al seu tractament o reubicació.

3. L’abandonament de gats en les colònies, sigui quina sigui la seva procedència.
4. La ubicació de gats en colònies diferents a la pròpia d’origen.
5. L’aprofitament cinegètic dels gats.
6. La retirada de gats comunitaris de la seva colònia, amb les següents excepcions : 

           6.a.   Gats  malalts  que  no  poden  seguir  valent-se  per  sí  mateixos  en  el  seu  entorn  i  
territori  habituals.  En aquests casos es valoraran per  un professional  veterinari  les  
opcions més adequades per al gat, anteposant sempre els criteris de qualitat de vida  
de l’animal. 

           6.b.      Gats totalment socialitzats amb l’esser humà que vagin a ser adoptats. 
           6.c.          Cadells en edat de socialització que vagin a ser adoptats. 

7. La reubicació o el desplaçament de gats comunitaris, amb l’excepció dels gats amb els quals la
seva ubicació en llibertat :

 7.a.      Sigui incompatible amb la preservació de la seva integritat i la seva qualitat de vida.
            7.b.    Suposi un impacte negatiu per a les condicions de biodiversitat en espais naturals  

     protegits i en els espais de la Xarxa Natura 2000.
            7.c.      Suposi un impacte negatiu per a la fauna protegida.
            7.d.      Suposi un risc contra la salut i la seguretat de les persones. 

Pel que fa a l’Ordenança municipal general del medi ambient, aquesta determina en el seu article 154.4 el
requeriment que la gestió de les colònies controlades de gats ha de ser autoritzada mitjançant decret
d’Alcaldia.

OBJECTIUS DEL PROGRAMA

El objectius del programa son els següents :

1.  Disposar  d’un total  control  de  la  població  de gats  comunitaris  en les  colònies  controlades de gats
autoritzades.

Això significa :

        1.a.i) Tenir els tràmits d’autorització de la colònia controlada degudament realitzats.
      1.a.ii)    Tenir el 100% dels individus de la colònia controlada degudament esterilitzats i marcats 

(identificats).
        1.a.iii)    Tenir el 100% dels individus de la colònia amb control sanitari eficient.
        1.a.iv) Tenir el 100% dels individus de la colònia controlada degudament alimentats.

2.  Disposar de fitxes de gestió de cada colònia controlada de gats, amb les dades de cada individuo, del
control  sanitari que es dugui a terme, de les intervencions veterinàries als gats,  de les accions de les
persones alimentadores i de les incidències o conflictes veïnals si les hi hagueren.

3.  Garantir  el  manteniment  adequat  i  la  salubritat  de  les  infraestructures  d’alimentació  adscrites  a
cadascuna de les col.lonies controlades de gats autoritzades.

4.  Sensibilitzar a la població sobre la gestió de les colònies controlades de gats comunitaris, adreçada a
aconseguir la complicitat de la ciutadania en aquesta gestió, i sobretot, del veïnatge més proper als àmbits
de cadascuna de les colònies.
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5.  Disposar protocols de :

5.a.       Abordatge de conflictes veïnals.
5.b.       Manteniment dels punts d’alimentació.
5.c.        Abordatge de malalties en la colònia.

6.  Seguir  aplicant instruments de col·laboració amb entitats protectores d’animals per al foment de la
gestió controlada de gats comunitaris.

ACCIONS A EXECUTAR

Les accions a executar per tal d’aconseguir els objectius marcats son :

1. Aplicar el mètode CER a tots els individus de cadascuna de les colònies controlades a les que es 
refereix l’annex d’aquest programa.

2. Disposar i  emprar una eina de registre de totes les accions i  incidències a cadascuna de les  
colònies controlades de gats. 

3. Planificar un manteniment preventiu a cadascuna de les colònies.
4. Dissenyar i executar campanyes de sensibilització envers la realitat dels gats comunitaris,    

juntament amb entitats protectores d’animals, així com de la necessitat de disposar de persones 
alimentadors formades.

5. Redactar protocols de :

a) Abordatge de conflictes veïnals.
b) Manteniment dels punts d’alimentació.
c) Abordatge de malalties en la colònia

6. Seguir proposant convenis de col·laboració amb entitats protectores d’animals per a la gestió de
colònies controlades de gats .

CALENDARI

Aquest programa tindrà un termini d’execució de 4 anys.

El calendari previst de les accions serà :

1.  Aplicar el mètode CER a tots els individus de cadascuna de les colònies controlades a les que es 
refereix l’annex d’aquest programa : a partir del primer any.

2. Disposar i  emprar una eina de registre de totes les accions i incidències a cadascuna de les  
colònies controlades de gats : a partir del primer any. 

3. Planificar un manteniment preventiu a cadascuna de les colònies : a partir del primer any .
4. Dissenyar  i  executar  campanyes  de  sensibilització  envers  la  realitat  dels  gats  comunitaris,  

juntament  amb  entitats  protectores  d’animals,  així  com  de  la  necessitat  de  disposar  de  
persones alimentadors formades : a partir del segon any

5. Redactar protocols de :

     5.a. Abordatge de conflictes veïnals.
     5.b. Manteniment dels punts d’alimentació.
     5.c.  Abordatge de malalties en la colònia: a partir del segon any

6. Seguir proposant convenis de col·laboració amb entitats protectores d’animals per a la gestió de
colònies controlades de gats : a partir del primer any.

ANNEX

Les colònies controlades de gats degudament autoritzades en l’actual son les següents :

1. Colònia «Col·legi de la Mercè» (Pujada del Parador)
2. Colònia «Vora Parc» (passeig de Ribera)
3. Colònia «Garrofer» (carrer de la Murada de Sant Joan)
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4. Colònia «Parc de la Fira – URV» (Parc de la Fira)
5. Colònia «Jutjats» (carrer Costa del Castell)
6. Colònia «Ferreries» (plaça Lluís Companys)
7. Colònia «Ferreries – Pont Roig» (Via verda del baix Ebre)
8. Colònia «Antiga Fàbrica Samo» (carrer de Ramon Llull)
9. Colònia «Parc-la Nau» (Parc de Teodor Gonzàlez)
10. Colònia «Sant Llàtzer-Antigues Escoles» (av. Canigó amb carrer Granollers)
11. Colònia “Sant Joan” (plaça de sant Joan)
12. Colònia “13 de gener” (carrer Louis Braile)
13. Colònia “Sant Llatzer” (avinguda Canigó)
14. Colònia “Carrer la Ràpita) (carrer La Ràpita)
15. Colònia “Garrofer-Progrés” (carrer del Progrés)
16. Colònia “Els Reguers” (cementiri dels Reguers)
17. Colònia “Garrofer-Murada de Sant Joan” (carrer Murada de Sant Joan)
18. Colònia “Ferreries-Ramon Llull” (zona carrer Ramon Llull)
19. Colònia “Cementiri” (camí del Cementiri)
20. Colònia “Via Verde” (camí de la Via verda del Baix Ebre)
21. Colònia “Betània” (escales de pujada al Seminari).”

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I passem ara al punt tercer de l'ordre del dia, en este cas, del dictamen de proposta d'acord de l'aprovació
del programa municipal de gestió de colònies controlades de gats, un programa municipal que feia temps
que es reclamava que es pogués portar a terme i que entenc que compta amb el vot favorable també de
tots els regidors i regidores presents. Passem al punt... Té la paraula... Sí, em demana la senyora Alberich
la paraula i, per tant, té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Sí, gràcies, alcalde. Regidors, regidores. Volíem aprofitar este punt per valorar i agrair la feina ingent que
ha portat realitzant des de fa molt de temps l'entitat Progat. És gràcies a la tasca de les voluntàries que en
esta ciutat s'ha abordat la gestió de les colònies controlades de gats comunitaris, mentre, històricament,
este Ajuntament ha eludit la seva responsabilitat, malgrat que ho marcava la llei. Més enllà de l'aprovació
d'este pla, caldrà dotar-lo de recursos i ampliar encara més el conveni econòmic amb aquesta entitat de
cara al pròxim pressupost i treballarem per a això, ja que actualment amb el nombre de voluntaris i els
recursos existents, seria complicat assumir tota la tasca que el pla planteja.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt  bé, moltes gràcies, senyora Alberich. Entenc, per tant,  que el  seu vot és favorable i  ampliant la
informació que la mateixa regidora acaba d'explicar, també explicar que hi ha un total de 21 colònies de
gats registrades, autoritzades en este pla municipal, que permetrà millorar pel que fa a la gestió de les
colònies de gats a la nostra ciutat, un tema que evidentment preocupa tant pel benestar dels animals com
per la salubritat, i que en este cas també ens permetrà aconseguir més finançament a través de diverses
subvencions  a  les  quals,  a  partir  d'ara,  ens  podrem  acollir  una  vegada  aprovat  aquest  programa
municipal.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

04 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDIT
D’OBLIGACIONS.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:
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«Identificació de l'expedient

Expedient: 2024-INT-E0102-000001

Assumpte: Reconeixement extrajudicial de crèdits

Antecedents

Vist el decret d’Alcaldia núm. 1774/2024,  de data 3/06/2024, i el decret d’Alcaldia número 1939/2024,
de  data  14/06/2024,  en  les  quals  es  resol  continuar  amb el  procediment  de  reconeixement  de  les
obligacions mitjançant l’aprovació d’un reconeixement extrajudicial de crèdit (REC), així com els informes
existents a l’esmentat expedient, procedeix iniciar la tramitació del reconeixement extrajudicial de crèdit
d’aquestes obligacions.

L’aprovació del  REC en cap cas esmena els defectes de l’expedient.  La seva finalitat  és únicament la
imputació en el pressupost corrent de les obligacions derivades de despeses compromeses indegudament.
No  obstant  això,  estan  en  disposició  de  ser  aprovats  per  trobar-se  degudament  conformats,  amb
consignació pressupostària suficient, mitjançant les degudes retencions de crèdit.

Fonaments de dret

1.  Base núm. 45 de les Bases d’execució del pressupost de l’exercici 2024.

D’acord amb els antecedents i fonaments de dret indicats i de conformitat amb el dictamen de la Comissió
Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de 25 de juny de 2024.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar els següents ACORDS:

Primer.-  Aprovar  el  reconeixement  extrajudicial  de  crèdit  de  les  obligacions  detallades  a  l'annex  de
l'expedient administratiu.

Segon.-  Autoritzar i comprometre la despesa i reconèixer les obligacions corresponents, per un import de
177.800,54 € (177.952,02  € IVA inclòs).»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

05 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE PLURIANUALITAT PER L’OBRA «LLAR D’INFANTS
JOAN SEBASTIÀ ELCANO», FASE 1.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Vist el  projecte d’obra “projecte bàsic i  d’execució de la construcció de la llar d’infants Joan Sebastià
Elcano”, amb un pressupost d’execució per contracta per a la fase 1, de 713.035,41 €. euros, iva inclòs.

De conformitat amb l’informe emès per l’arquitecta municipal de data 17 de juny 2024, la planificació
plurianual de la despesa per l’obra de “Construcció de la llar d’infants Joan Sebastià Elcano”amb càrrec a
la partida IMA-32100-62200, tenint en compte l’inici i el temps de la seva execució, és la següent:

ANUALITATS

2024 2025
TOTALImport Percentatge Import Percentatge

297.050,55 € 41,66% 415.984,86 € 58,34% 713.035,41 €
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Vist l’article 174 apartat tercer del RDL 2/2004 de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei
reguladora d’Hisendes Locals relatiu als compromisos de despesa de caràcter plurianual, que estableix que
el nombre d’exercicis a que es pot aplicar-se les despeses d’inversions referides no serà superior a quatre i
que la despesa que s’imputi a cadascun dels exercicis futurs autoritzats no podrà excedir de la quantitat
que resulti  d’aplicar al  crèdit corresponent de l’any en què l’operació es va comprometre els següents
percentatges: en l’exercici següent el 70% , en el segon exercici el 60% , i en el tercer i quart el 50%.

Atès  que  resultant  de  l’anterior,  la  despesa  imputada  en  els  exercicis  2024  i  2025  excedeix  dels
percentatges de la quantitat  resultant d’aplicar al crèdit  corresponent de l’any en que l’operació està
compromesa. 

Atès que el propi article 174, en el seu apartat cinquè, estableix que en casos excepcionals el Ple podrà
ampliar el nombre d’anualitats i elevar els percentatges anteriors.

Dictaminada la present proposta en la Comissió Informativa de planificació del territori en sessió celebrada
en data 25 de juny de 2024.

Al Ple de la Corporació es proposa l’adopció del següent ACORD:

Únic.- Aprovar la distribució plurianual de la despesa per a l’obra “construcció de la llar d’infants Joan
Sebastià Elcano, en els següents termes:

ANUALITAT EXECUCIÓ OBRA

2024 297.050,55 €

2025 415.984,86 €

TOTAL 713.035,41 €
.»

*-*-*

Els punts núm. 5 i 6 es debaten conjuntament al punt núm. 6.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

06 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE PLURIANUALITAT PER L’OBRA «LLAR D’INFANTS
FERRAN D’ARAGÓ», FASE 1.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Vist el projecte d’obra “projecte bàsic i d’execució de la construcció de la llar d’infants Ferran d’Aragó”,
amb un pressupost d’execució per contracta per a la fase 1, de 759.851,00€. euros, iva inclòs.

De conformitat amb l’informe emès per l’arquitecta municipal de data 18 de juny 2024, la planificació
plurianual de la despesa per l’obra  de “Construcció de la llar d’infants Ferran d’Aragó”  amb càrrec a la
partida IMA-32100-62200, tenint en compte l’inici i el temps de la seva execució, és la següent:

ANUALITATS

2024 2025
TOTALImport Percentatge Import Percentatge

316.553,93 € 41,66% 443.297,07 € 58,34% 759.851,00 €

Vist l’article 174 apartat tercer del RDL 2/2004 de 5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei
reguladora d’Hisendes Locals relatiu als compromisos de despesa de caràcter plurianual, que estableix que

-  Pàg. 10 / 43 -           MGE/erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

el nombre d’exercicis a que es pot aplicar-se les despeses d’inversions referides no serà superior a quatre i
que la despesa que s’imputi a cadascun dels exercicis futurs autoritzats no podrà excedir de la quantitat
que resulti  d’aplicar al  crèdit corresponent de l’any en què l’operació es va comprometre els següents
percentatges: en l’exercici següent el 70% , en el segon exercici el 60% , i en el tercer i quart el 50%.

Atès  que  resultant  de  l’anterior,  la  despesa  imputada  en  els  exercicis  2024  i  2025  excedeix  dels
percentatges de la quantitat  resultant d’aplicar al crèdit  corresponent de l’any en que l’operació està
compromesa. 

Atès que el propi article 174, en el seu apartat cinquè, estableix que en casos excepcionals el Ple podrà
ampliar el nombre d’anualitats i elevar els percentatges anteriors.

Dictaminada la present proposta en la Comissió Informativa de planificació del territori en sessió celebrada
en data 25 de juny de 2024.

Al Ple de la Corporació es proposa l’adopció del següent ACORD:

Únic.- Aprovar la distribució plurianual de la despesa per a l’obra “construcció de la llar d’infants  Ferran
d’Aragó, en els següents termes:

ANUALITAT EXECUCIÓ OBRA

2024 316.553,93 €

2025 443.297,07 €

TOTAL 759.851,00 €
.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I passem al punt cinquè i sisè, en este cas, de Planificació del Territori, en este cas, estem parlant de
l'aprovació de la plurianualitat de les obres de les dues llars d'infants, les quals, com tots saben, hi estem
treballant des del govern municipal, una situada al barri de Ferreries i l'altra al barri del Temple. Entenc
també que s'aprova per unanimitat de tots els membres. Té la paraula el senyor Ologaray.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, alcalde. Regidores, regidors. En primer lloc, donar la benvinguda a la nova regidora. I el nostre
grup, abans de votar, tenim algun dubte que confiem que el govern municipal ens pugui resoldre. Vostès
avui ens diuen que la construcció de les dues llars d'infants costarà 1,47 milions d'euros i reparteixen este
import entre el 2024 i el 2025. Un 42% el 2024 i un 58% el 2025. Això són d'entrada 110.000 euros més
que el que ens deien a principi d'any que costarien les llars. Però, paral·lelament, estan tramitant vostès
una modificació pressupostària per ampliar la partida de construcció de les llars fins a 1.8 milions d'euros.
És a dir, 300.000 euros més del que preveuen avui. De la modificació ja en parlarem quan pertoqui. Però
el que no entenem és com pot  ser  que avui presentin  aquesta plurianualitat  per  valor d'1,47 milions
d'euros i a la vegada estiguem modificant està partida, la de construcció de llars d'infants, per tenir 1,8
milions d'euros disponibles. Si ens podria clarificar este fet, abans de votar el punt, si ja ho tenen clar, un
any després, quan costaran estès llars, gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí,  senyor  Ologaray,  la  informació  que  se’ls  va  donar  en  un  principi,  fa  molts  de  mesos,  era  un
avantprojecte, com se li va explicar en el seu dia. Després, s'han aprovat els diferents projectes executius,
a partir dels quals són els que ara es porten a terme aquí pel que fa a la primera fase, que és el que aquí
determina la plurianualitat. També en este sentit, recordar-li que tenim aquesta subvenció d'un milió i mig
d'euros, aproximadament, per part de la Generalitat, més els 300.000 euros al pressupost municipal i, a
banda, com vostè sap, en aquesta modificació pressupostària també s'han incorporat aquells recursos que
fèiem falta per acomplir el que és l’import global de les llars d'infants a través de la Diputació. Per tant, el
que estem aquí aprovant és precisament la plurianualitat amb estòs imports que es reflecteixen aquí, a
l'ordre del dia.”
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Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies. Sembla ser, que tornem a tindre un episodi de contradiccions i de desgavells per part del govern
tripartit en les llars d'infants, perquè aquesta improvisació constant al final no és pròpia d'un govern seriós.
Perquè sembla que per molt que facen estudis, facen informes, al final la gestió és un desgavell. Cal ser
més rigorosos i cal planificar bé les actuacions i les intervencions i no anar improvisant. Per què a hores
d'ara  no  queda  clar,  no  crec  que  ningú  li  hagi  quedat  clar,  per  què  s'està  ampliant  esta  partida  de
construcció 300.000 euros si vostès avui estan fixant que en 1,47 milions d'euros per a construir les dues,
però amplien la partida per tindre 1,8 milions d'euros. Per tant, la veritat és que no s'entén. Simplement,
un incís, recordo que l'alcalde va anunciar que les llars estarien en funcionament el setembre del 2024 i
ara, el  mes de juliol,  encara no estan ni licitades. No obstant això, el  passat mes de març, el  regidor
d'educació encara deia que seguien el calendari previst, però hem vist que no ha estat així. Després que
els hagin denegat dues subvencions, que no hagin presentat correctament la documentació, que els hagin
fet fins a 15 requeriments perquè no s'adequava a la normativa d'habitabilitat, de seguretat, d'incendis o
de supressió de barreres arquitectòniques, entre d'altres, crec que queda clar que aquest endarreriment és
fruit de la incapacitat que tenen per gestionar la ciutat. Una gestió, la seva, que també ha fet que famílies
en situació de vulnerabilitat s'hagin quedat dos cursos sense poder tindre una plaça garantida a una llar
d'infants del municipi. De moment, això és l'únic que han aconseguit pel que fa a les llars. No obstant això,
Junts per Tortosa, votarem a favor d'esta plurianualitat perquè nosaltres no som els del no a tot, sinó que
sempre ens trobaran donant suport quan vulguen impulsar projectes en benefici de Tortosa, encara que en
este cas tinguem els nostres dubtes sobre quan acabaran costant les llars. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Ologaray. Li torno a repetir, els projectes que portem ara a votació, esta plurianualitat, són
els projectes constructius de les dues llars d'infants. Ja li he dit que al principi hi havia avantprojectes, que
no eren projectes. Tots aquests requeriments responien en aquells avantprojectes que ens van facilitar
aconseguir una subvenció d'un milió i mig d'euros. Potser per a vostè no és important, però per al govern
municipal sí, el fet d’aconseguir un milió i mig d'euros. A més a més, ara, amb la nova subvenció de la
Diputació, farem que pràcticament, estes llars d'infants les poguéssim subvencionar en gran part gràcies a
altres recursos. I a banda, en aquests projectes també recordar-li  que hi havia, més enllà del projecte
constructiu, altres elements com eren els equipaments complementaris,  que és tot el mobiliari que ha
d'anar a banda d'estos projectes globals. En tot cas, celebro el seu vot favorable i, per tant, entenc que
s'aprova per unanimitat de tots els membres present la plurianualitat de les dues llars d'infants.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

ACCIÓ CLIMÀTICA

07 – DICTAMEN DE  PROPOSTA  D’ACORD PER  A  L’APROVACIÓ  INICIAL  DE  LA  DETERMINACIÓ  DE  LES
URBANITZACIONS, ELS NUCLIS DE POBLACIÓ, LES EDIFICACIONS I LES INSTAL·LACIONS AFECTADES PER LA
LLEI 5/2003, DE 22 D’ABRIL, MODIFICADA  PER LA LLEI 2/2014, DEL 27 DE GENER.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«La Llei 5/2003, de 22 d’abril, de mesures de prevenció dels incendis forestals en les urbanitzacions sense
continuïtat immediata amb la trama urbana, modificada per la Llei 2/2014, del 27 de gener, de mesures
fiscals,  administratives,  financeres  i  del  sector  públic,  determina que  els  ajuntaments  han  de  definir,
mitjançant  un  plànol  de  delimitació,  les  urbanitzacions,  els  nuclis  de  població,  les  edificacions  i  les
instal·lacions afectades per aquesta Llei, plànol que ha de ser aprovat pel Ple municipal.  

L’article  4.5  del  Decret  123/2005,  de 14 de juny,  defineix  el  procediment  d’aprovació  mitjançant  les
següents tramitacions:

- Elaboració.
- Informació pública.
- Informe del departament competent en la matèria de la Generalitat de Catalunya.
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- Aprovació del ple municipal. 
- Tramesa al departament competent en la matèria de la Generalitat de Catalunya.

L’Ajuntament de Tortosa va encarregar un estudi de confecció de proposta tècnica, que inclou plànol de
delimitació, de determinació de les urbanitzacions, els nuclis de població, les edificacions i les instal·lacions
afectades per la llei 5/2003, de 22 d’abril, modificada per la llei 2/2014, del 27 de gener, estudi del que ja
es disposa.

El Ple municipal, en data 1 de desembre de 2003, aprovà un plànol de delimitació de les urbanitzacions
sense  continuïtat  amb al  trama urbana,  d’acord  a  la  Llei  5/2003,  com a  primera  fase  del  plànol  de
delimitació completa de les urbanitzacions, les edificacions i les instal·lacions afectades per la esmentada
Llei, plànol que s’actualitza en la proposta tècnica de la qual fa referència el punt anterior.

El regidor de gestió forestal insta a la incoació de l’expedient d’aprovació del plànol de delimitació, en data
7 de juny de 2024.

L’Alcaldia decreta la incoació de l’expedient, per resolució 1858/2024, de data 11 de juny de 2024. 

Es disposa d’informe tècnic de l’expedient de data 17 de juny de 2024.

La comissió informativa d’Acció climàtica i transició energètica ha dictaminat favorablement la proposta en
sessió reunida el dia 21 de juny de 2024.

Al Ple de l'Ajuntament es proposa l'adopció del següent A C O R D:

Primer.-  Deixar sense efecte en el moment que entri en vigor el projecte, que inclou plànol  de delimitació
objecte d’aquest  expedient,  l’acord de delimitació de les urbanitzacions a les quals és d’aplicació la Llei
5/2003, de 22 d’abril, del Departament de la Presidència de la Generalitat de Catalunya, de mesures de
prevenció dels incendis forestals en les urbanitzacions sense continuïtat immediata amb la trama urbana, com
a primer fase del plànol de delimitació completa de les urbanitzacions, les edificacions i les instal·lacions
afectades per l’esmentada Llei, aprovat en sessió ordinària del Ple municipal de data 1 de desembre de 2003.

Segon.- Aprovar inicialment el projecte, que inclou plànol de delimitació, que determina les urbanitzacions,
els nuclis de població, les edificacions i les instal·lacions afectades per la Llei 5/2003, de 22 d’abril, de
mesures de prevenció dels incendis forestals en les urbanitzacions sense continuïtat immediata amb la
trama  urbana,  modificada  per  la  Llei  2/2014,  del  27  de  gener,  de  mesures  fiscals,  administratives,
financeres i del sector públic.

Tercer.- Sotmetre  a  informació  pública,  per  un  termini  d’un  MES,  el  present  acord  juntament  amb el
projecte i plànol de delimitació, mitjançant anunci en el BOP de Tarragona, en l’e-tauler municipal, en un dels
mitjans de comunicació escrita  de Tortosa  i  amb la  realització d’accions per  donar  màxima difusió a la
proposta, per a la formulació de reclamacions i al·legacions.

Quart.-  Trametre a la Direcció General de Prevenció, Extinció d’Incendis i  Salvament de la Generalitat  de
Catalunya el projecte de delimitació i les al·legacions i reclamacions, si n’hi ha hagut, per al seu informe.

Cinquè.- Donar trasllat al Ple municipal, la valoració de les al·legacions i les reclamacions, si les hi ha hagut i
l’informe de la Direcció General de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament de la Generalitat de Catalunya,
per a la tramitació de la seva aprovació definitiva. Un cop aprovat definitivament caldrà donar trasllat de l’acord
i del projecte de delimitació a l’àrea de Prevenció del Departamental d’Interior de la Generalitat de Catalunya i
publicar-lo al BOP de Tarragona. L’endemà d’aquesta publicació entrarà en vigor el  projecte, que inclou plànol
de delimitació, que determina les urbanitzacions, els nuclis de població, les edificacions i les instal·lacions
afectades  per  la  Llei  5/2003,  de  22  d’abril,  de  mesures  de  prevenció  dels  incendis  forestals  en  les
urbanitzacions sense continuïtat immediata amb la trama urbana, modificada per la Llei 2/2014, del 27 de
gener, de mesures fiscals, administratives, financeres i del sector públic.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem  ara  al  punt  setè  de  l'ordre  del  dia.  En  este  cas,  el  dictamen de la  proposta  d'acord  per  a

-  Pàg. 13 / 43 -           MGE/erc



l'aprovació inicial de la determinació de les urbanitzacions, els nuclis de població, les edificacions i les
instal·lacions afectades per la llei 5/2003 de 22 d'abril, modificada per la llei 2/2014 del 27 de gener.

Entenc també que s'aprova per part de tots els membres presents i que fer aquesta acció té a veure amb
la modificació d'esta llei i, per tant, l'actualització que per part de l'Ajuntament s'havia de fer amb relació a
totes aquestes de determinacions de les diferents urbanitzacions. 

Passem ara al punt vuit de l'ordre del dia. En este cas... Me demana la paraula... És que ho havia demanat i
no l'havia vist. Per tant, té la paraula la senyora Selene.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. En primer lloc, des de la CUP, volem celebrar que ja era hora que l'Ajuntament fes este document.
Recordem que Tortosa està declarat com a municipi d’alt risc d'incendi i en dos anys portem ja dos avisos
a la zona del Coll de l'Alba, amb incendis que han requerit el desallotjament de persones de les seues
cases.  Sabem que els bombers de la Generalitat  cada any, des de fa més de 10 anys,  demanen als
ajuntaments que tinguen redactats estòs documents de planificació. Que aquest plànol no estigui redactat
demostra la deixadesa de l'anterior govern en matèria de gestió forestal i de prevenció d'incendis. Un pla
de delimitació és imprescindible per saber quina és la magnitud del problema al qual ens enfrontem i
necessari  perquè  els  organismes  competents  comencin  a  prendre  mesures  per  intentar  evitar  grans
incendis forestals i minimitzar al mínim el possible perill per a persones i béns. Des de la CUP també tenim
molt clar que no només amb la redacció del document n'hi ha prou, sinó que l'Ajuntament de Tortosa ha
d'actuar i no mirar-se les seves més de 4.000 hectàrees de bosc de propietat municipal sense fer-hi res.
No pot continuar la deixadesa de l’anterior govern municipal, davant de les seues propietats forestals. 

També volem recordar que el passat ple del setembre del 2022, quan Esquerra va registrar una moció on
demanava la redacció d'aquest document i que avui aprovem, se'ns va mentir, no només a Esquerra, aquí
vam forçar a retirar la moció abans del Ple, sinó a tota la de ciutadania dient que ja estava redactat. La
realitat, i ara es demostra, és que no estava redactat ni era vigent un document tan important com és el
plànol de delimitació. A l'equip de govern els demanem també que redacten el pla de prevenció d'incendis
municipal, tal com vam aprovar als pressupostos i que s'execute la partida que vam acordar. Per tant,
animem el govern a continuar treballant en temes de prevenció d'incendis i de gestió forestal. També els
demanem que comencin a buscar els ajuts que treu la Generalitat per fer estès franges al voltant de les
urbanitzacions, així com altres línies per executar treballs forestals a les finques de l'Ajuntament al Port,
així com a la Serra de Cardó i Boix.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Alberich. Per tant, entenc que s'aprova també per unanimitat de tots els membres
presents  i  en tot  cas també informar-la  que des del  govern municipal  ja  hem encarregat  este pla de
prevenció d'incendis a nivell de la nostra ciutat perquè, com vostè sap, era una de les coses que quedàvem
pendents.” 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

GESTIÓ DE L’ESPAI PÚBLIC

08 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE DELEGACIÓ DE COMPETÈNCIES EN MATÈRIA DE
SANEJAMENT D’AIGÜES URBANES AL CONSELL COMARCAL DEL BAIX EBRE.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Identificació de l’expedient:  2024-SER-B0104-000001

FETS

Vist l’acord del Ple del Consell Comarcal del Baix Ebre de 29 de setembre de 2023 que va aprovar el nou
model  de  conveni  a  signar  amb  els  ajuntaments  de  la  comarca  del  Baix  Ebre,  de  delegació  de
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competències en matèria de sanejament d’aigües residuals urbanes.

Vist el Decret 122/2024, de 15 de gener, d’incoació de l’expedient per a la delegació al Consell Comarcal
del Baix Ebre de competències en matèria de matèria de sanejament d’aigües residuals urbanes.

Vist l’informe proposta del Cap del Servei de Manteniment a la Via Pública de 12 de març de 2024.

Vist l’informe favorable i de conformitat emès per la Secretaria, de 5 de juny de 2024.

Vist el dictamen favorable de la Comissió de Gestió de l’Espai Públic de 25 de juny de 2024.

Atès el que s’ha exposat, proposo al Ple municipal l’aprovació del següent d’acord:

*  *  *

[… PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA DELEGACIÓ DE COMPETÈNCIES EN MATÈRIA DE SANEJAMENT
D’AIGÜES URBANES AL CONSELL COMARCAL DEL BAIX EBRE  

Identificació de l’expedient:  2024-SER-B0104-000001

Informe-proposta d’acord que, previ dictamen de la comissió informativa corresponent, s’haurà d’elevar al
Ple Municipal per a la seva aprovació.

Antecedents

Vist  que el  Consell  Comarcal  del  Baix Ebre, en data 18 de març de 1996, va sol·licitar a  la Junta de
Sanejament el reconeixement com a administració actuant en matèria de sanejament en l’àmbit territorial
d’aquesta comarca i, des de l’any 1996 ha assumit les atribucions conferides de la gestió comarcal de les
competències  municipals  en  matèria  de  sanejament  d’aigües  i  el  control  d’abocaments  produïts  per
activitats classificades a la xarxa de clavegueram, i és l’Ens gestor competent del servei de sanejament en
alta.

Vist  l’acord  del  Ple  de l’Ajuntament de Tortosa,  reunit  el  14 de desembre de 1998 de  delegació  de
competències en matèria de sanejament al Consell Comarcal del Baix Ebre.

Vist que aquest Conveni ha quedat obsolet pels canvis normatius i també per les noves atribucions que
l’Agència Catalana de l’Aigua ha atorgat al Consell Comarcal.

Vist l’acord del Ple del Consell Comarcal del Baix Ebre de 29 de setembre de 2023 que va aprovar el nou
model  de  conveni  a  signar  amb  els  ajuntaments  de  la  comarca  del  Baix  Ebre,  de  delegació  de
competències en matèria de sanejament d’aigües residuals urbanes.

Vist el Decret 122/2024, de 15 de gener, d’incoació de l’expedient per a la delegació al Consell Comarcal
del Baix Ebre de competències en matèria de matèria de sanejament d’aigües residuals urbanes.

Vist l’informe favorable i de conformitat emès per la Secretaria, de 5 de juny de 2024.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Gestió de l’Espai Públic de data 25 de juny de
2024. 

Atès el que s’ha exposat, proposo al Ple municipal l’adopció dels següents:

ACORDS: 

Primer.  Delegar  temporalment  al  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre  de  competències  en  matèria  de
sanejament d’aigües urbanes.

Segon. La vigència de la regulació de l’exercici de la competència s’estableix per un període de quatre anys,
amb possibilitat de pròrroga durant aquest termini, per un altre període de quatre anys.
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Tercer. Aprovar el Conveni de delegació de competències en matèria de sanejament d’aigües urbanes, a fa-
vor del Consell Comarcal del Baix Ebre, quin text és el següent: 

CONVENI DE REGULACIÓ DE LA DELEGACIÓ DE COMPETÈNCIA I D’EXERCICI DE FUNCIONS EN MATÈRIA
DE  SANEJAMENT  D’AIGÜES  URBANES  DE  L’AJUNTAMENT  DE   TORTOSA  A  FAVOR  DEL  CONSELL
COMARCAL DEL  BAIX EBRE 

REUNITS

D'una part, el Sr. Antoni Gilabert Rodríguez, president del Consell Comarcal del Baix Ebre.

De l'altra, el Sr. Jordi Jordan Farnós, alcalde de l'Ajuntament de Tortosa.

REPRESENTACIÓ EN QUE ACTUEN

Ambdues persones representen legalment les corporacions dites i signen aquest conveni d'acord amb
els respectius acords plenaris de delegació i acceptació de funcions, en base a l’article 13.1 del Text
refós de la Llei de l’Organització Comarcal de Catalunya, aprovat pel Decret Legislatiu 4/2003, de 4 de
novembre  (més  avall  LOCC)  i  article  53.1  del  Text  refós  de  la  Llei  Municipal  i  de  Règim  Local  de
Catalunya, aprovat pel Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril (més avall LMRLC).

EXPOSEN

I.  El Text Refós de la Llei en Matèria d’Aigües de Catalunya i la legislació de règim local disposen les
competències dels ens locals en matèria de tractament i control d’aigües residuals. Concretament, en el
TRLMAC, l’article 5 indica la competència del clavegueram i el tractament d'aigües residuals per part
dels ens locals i l’article 52 indica que la gestió de les instal·lacions del sistema de sanejament és per
part de l’Administració competent. Així mateix, l’article 66.3 l) del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 abril,
pel  qual  s’aprova el  Text  refós  de la  Llei  municipal  i  de  règim local  de  Catalunya,  atribueix  com a
competències pròpies del municipi, el tractament d’aigües residuals i  l’article 9 del mateix cos legal
disposa que les competències dels ens locals es desenvolupen en règim d’autonomia i sota la seva
responsabilitat.

II. El Consell Comarcal del Baix Ebre, en data 18.03.1996, va acordar sol·licitar a la Junta de Sanejament
el  reconeixement  del  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre  com  a  administració  actuant  en  matèria  de
sanejament en l’àmbit territorial d’aquesta comarca i,  des de l’any 1996, ha assumit les atribucions
conferides de la gestió comarcal de les competències municipals en matèria de sanejament d’aigües i el
control d’abocaments produïts per activitats classificades a la xarxa de clavegueram, i és l’Ens gestor
competent del servei de sanejament en alta.

III. Per raó d’aquesta atribució i dels corresponents acords de delegació adoptats pels ajuntaments de la
comarca, el Consell Comarcal del Baix Ebre ha assumit i assumeix la delegació de les competències
municipals relatives a la gestió del sanejament (explotació del sistema de sanejament en alta d’aigües
residuals)  i  el  control  dels  abocaments a  la  xarxa municipal  de clavegueram (funcions d’inspecció  i
d’intervenció administrativa).

IV. Aquestes delegacions inclouen la construcció i millora de les instal·lacions, l’explotació, la gestió i el
manteniment de xarxa bàsica en alta,  i  el  control  d’abocaments,  incloses les facultats d’intervenció
administrativa consistents en l’atorgament d’autoritzacions de connexió, inspeccions, presa de mostra i
anàlisi en condicions d’homologació i, en el seu cas, la imposició de les sancions i el rescabalament per
sobrecostos d’explotació i danys causats al sistema per abocaments industrials, en els termes establerts
en  el  Reglament  Comarcal  d’abocament  d’aigües  residuals,  publicat  al  BOPT  núm.  113  de  data
16.05.2015

Aquesta delegació de competències també comprèn les instal·lacions i terrenys afectats al servei públic
de sanejament d’aigües residuals i a les que en el futur es poguessin adscriure.

V. Per tal que el Consell Comarcal pugui realitzar totes les funcions escaients per a la correcta gestió del
sanejament i la depuració de les aigües residuals, sota la coordinació de l’ACA, en el marc de l’acció
concertada  de  les  actuacions  de  les  administracions  competents  en  matèria  de  sanejament,
l’administració i la distribució dels recursos econòmics i, en ordre a dur a terme les accions incloses la
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seva planificació, concretament, és precís que l’anterior delegació sigui completada en el següent sentit:

_ Depuració d’aigües residuals, com a funció diferenciada del sanejament.
_  Redacció  de  projectes,  execució  d’obres  i  infraestructures  de  sanejament  i  la  seva  gestió,
concretament l’explotació,  control, manteniment i reposicions i millora de les mateixes i,  en general,
totes les facultats necessàries per a prestar correctament els serveis.
_ Potestat d’aprovació de les taxes o altres prestacions de caràcter públic.
_ Potestat de revisió dels actes, resolució dels recursos que es plantegin i de la revisió d’ofici.
_ Potestat sancionadora.

VI.  Per  tal  de  facilitar  l’enteniment,  el  present  conveni  refon,  agrupa  i  substitueix  els  anteriors
instruments i a partir de la seva entrada en vigència és l’únic document regulador de la posició jurídica
dels ajuntaments delegants i del Consell Comarcal en ordre a l’execució de la competència delegada.

VII. L’Ajuntament delegant és titular de la competència en relació al servei de sanejament en alta de les
aigües residuals urbanes del seu municipi, en virtut d’allò que assenyala l’article 66.3 de la LMRLC i
l’article 5 del TRLAC.

VIII.  D’acord amb allò previst  en l’article 25.1 del Decret Legislatiu 4/2003, correspon a la comarca
l’exercici de les competències que li deleguin els municipis, i  l’article següent encarrega als consells
comarcals, per que vetllin què en els municipis del seu àmbit territorial es duguin a terme, amb nivells de
qualitat homogenis, els serveis, les activitats i les prestacions que són de competència local.

IX. L’article 85 del decret legislatiu 2/2003, atribueix a la comarca la realització d'activitats i la prestació
de serveis públics d'interès supramunicipal. Els serveis de sanejament en alta de les aigües residuals
urbanes  són  serveis  essencials  de  titularitat  local  que  s’han  de  prestar  d’acord  amb  els  principis
d’eficiència assignativa, sostenibilitat financera i de protecció del medi ambient establerts a la legislació.

X. L'article 57 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local, enumera entre les
formes  de  cooperació  interadministrativa  el  conveni.  Els  articles  108  i  següents  i  els  articles  47  i
següents,  respectivament,  de  la  Llei  26/2010,  de 3  d’agost,  de  règim jurídic  i  procediment  de  les
administracions públiques de Catalunya i de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de règim jurídic del sector
públic,  estableixen  en  marc  jurídic  general  per  a  l’elaboració,  validesa  i  eficàcia  dels  convenis
interadministratius.

XI.  El Programa d'actuació comarcal (PAC) del Consell Comarcal del Baix Ebre 2023-2026, aprovat en
sessió 31.03.2023, inclou

XII.  L’Ajuntament de Tortosa en la sessió de data 14 de desembre de 1998 va acordar la delegació de
competències en matèria de sanejament al Consell Comarcal del Baix Ebre. El Ple del Consell, en sessió
de data 22 de febrer de 1999 va acceptar aquesta delegació.
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L’Ajuntament  delegant  i  el  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre mantenen la  voluntat  d’afavorir  la gestió
integrada dels serveis del cicle urbà de l’aigua, en ordre a poder donar un millor servei als veïns del
municipi  i  del  conjunt  de la  comarca i  concretar  les accions a desenvolupar en l’exercici  d’aquesta
delegació, per la qual cosa

CONVENEN

Primer. Objecte del conveni

1.  L’objecte  del  present  conveni  és  la  delegació  de  la  competència  i  l’exercici  de  la  competència
delegada (a voltes anomenada funció, facultat o potestat) dels serveis de sanejament en alta de les
aigües  residuals  urbanes del  municipi  de  -----  a  favor  del  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre,  així  com
l’adscripció dels béns de domini públic afectes a aquests serveis, i necessaris per a llur prestació, també
en favor del Consell Comarcal del Baix Ebre.

El sistema públic de sanejament en alta és el conjunt de béns de domini públic constituït per l'estació
depuradora  d'aigües  residuals,  les  instal·lacions  de  post  tractament  de  fangs,  les  estacions  de
bombament, els col·lectors de retorn al medi, els emissaris submarins i els col·lectors en alta. S'entén per
col·lectors  en  alta  el  conjunt  de  conduccions  i  d'elements  auxiliars  necessaris  per  a  interceptar  els
abocaments  d'aigües  residuals  urbanes  d'un  o  diversos  nuclis  urbans,  a  partir  d'un  únic  punt  de
connexió per vessant situat fora del nucli  o  nuclis,  i  conduir-los fins a l'estació depuradora d'aigües
residuals

2. Dita delegació comprèn les facultats de redacció de projectes, execució d’obres i infraestructures de
sanejament i la seva gestió, concretament l’explotació, control, manteniment i reposicions i millora de les
mateixes i, en general, totes les facultats necessàries per a prestar correctament els serveis, incloent la
potestat expropiatòria, la potestat sancionadora i les potestats tributàries necessàries per a la gestió,
inspecció i recaptació de les taxes o altres figures que hagin de satisfer els usuaris dels serveis, és a dir:

a) Potestat d’auto-organització dels serveis, i potencial reutilització d’aigua tractada, inclosa l’aprovació
del reglament o reglaments i la determinació de llur forma i modalitat de gestió,
b) Potestat de vigilància i inspecció dels serveis.
c) Potestat d’aprovació de les taxes o altres prestacions de caràcter públic que hagin de satisfer els
usuaris dels serveis objecte de la delegació, així com les facultats de gestió, inspecció i recaptació en
relació a aquestes figures, incloent la via de constrenyiment.
d) Potestat de programació i planificació dels serveis, sens perjudici de la participació del municipi de
Tortosa en els processos d’aprovació dels plans i programes en relació al servei objecte de la delegació.
e) Potestat expropiatòria. La propietat dels béns o drets que, si fos el cas, s’haguessin d’expropiar per tal
de poder-hi emplaçar infraestructures necessàries per als serveis, quedaran en propietat del municipi
delegant, però adscrits, pel que fa a llur ús i gestió, al Consell Comarcal del Baix Ebre
f) Potestat de revisió dels actes, resolució dels recursos que es plantegin i de la revisió d’ofici.
g) Qualsevol altres potestats necessàries per a la correcta prestació dels serveis.

Segon. Durada i vigència

1. Aquest conveni atès el seu caràcter mixt de delegació de competència i de regulació de l'exercici d'una
competència delegada simultània, estableix un doble consideració en relació a la durada i vigència:

• La delegació de competència s’estableix amb caràcter genèric i intemporal, i fineix amb la revocació
per part de l’administració delegant o la renúncia de l’administració delegada.
• La regulació  de l’exercici  de  la  competència,  s’estableix  per  un  període de quatre (4)  anys,  amb
possibilitat de pròrroga durant aquest termini, per un altre període de quatre anys (Llei 40/2015, art. 49.
h), i fineix en presència de les causes enunciades al pacte vuitè d’aquest conveni.

2. A la finalització d’aquest període o del període d’ulteriors pròrrogues, es renovarà el conveni, si cap de
les dues parts manifesta la voluntat de no fer-ho amb una antelació mínima d’un any a la data de
finiment.

3. La data d’inici de la delegació és la del dia de la seva publicació a un diari oficial, i que consta a
l’annex primer d’aquest conveni. Això no obstant, i a efectes del present conveni, la delegació s’entén
mantinguda i corroborada amb la publicació que es farà al BOPT, una vegada aprovat i signat el conveni.
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Tercer. Finançament

1. El Consell Comarcal del Baix Ebre finançarà la prestació dels serveis mitjançant les atribucions de
fons de l’Agència Catalana de l’Aigua previstes en l’article 55 del TRLMAC, que garanteixen l’atribució de
recursos suficients als ens gestors dels sistemes de sanejament en alta d’aigües residuals urbanes.

2.  Per  al  finançament  d’inversions de millora,  ampliació  o  remodelació  de les  infraestructures  dels
serveis  el  Consell  Comarcal,  directament  o  mitjançant  l’entitat  prestadora  dels  serveis,  rebrà  les
atribucions de fons i  els  ajuts  d’altres  entitats,  podent  concertar  convenis específics  amb l’Agència
Catalana de l’Aigua per a participar en la gestió de les actuacions incloses en la planificació hidrològica
sobre futures instal·lacions o remodelacions de les existents. Cas que fos necessari, el Consell podrà
apel·lar també a qualsevol de les formules financeres admeses.

Aquestes fórmules també es podran aplicar per a l’adquisició de drets, adquisició d’actius immaterials,
grans reparacions, obres d’emergència en el cas d’esdeveniments catastròfics, o activitats de recerca i
desenvolupament.

3. El Consell Comarcal, directament o mitjançant l’entitat prestadora dels serveis, podrà ser receptor de
subvencions, ajuts, o donacions d’altres administracions públiques o d’altres entitats per a actuacions o
inversions en relació als serveis objecte de delegació.

4. En el cas de finiment del present conveni per qualsevol causa, l’Ajuntament delegant se subrogarà en
la posició del Consell Comarcal del Baix Ebre com a creditor en el cas d’operacions financeres, receptor
de crèdits  atorgats  i  encara  no aplicats  a  la  finalitat  per  a  la  qual  s’haguessin  sol·licitat,  o  com a
beneficiari dels possibles ajuts o subvencions atorgats. En aquest darrer supòsit, es tindrà en compte
l’import  de  l’ajut  o  de  la  subvenció  que  ja  estigués  efectivament  executat  o  meritada  la  despesa
corresponent, quina part correspondria al Consell Comarcal, i la part pendent d’executar o de meritar la
despesa que correspondria a l’Ajuntament.

5. Les obres hidràuliques o de sanejament i depuració d’aigües residuals, que en execució d’aquest
conveni promogui el Consell Comarcal, en benefici de la població del municipi o de la comarca, estaran
exemptes del pagament de qualsevol tipus de tribut municipal.

Així, la realització d’obres incloses en l’àmbit d’aquest conveni es comunicarà a l’Ajuntament tots els
efectes i, per tractar-se d’una obra de competència municipal, no se li aplicarà cap tipus de tribut o preu
públic i estarà exempt d’atorgament de llicències.

Quart. Personal, béns i instal·lacions dels serveis

1.  En el  cas  d’extinció  del  conveni  per  qualsevol  causa,  el  personal  del  servei  comarcal  que presti
majoritàriament  serveis  al  municipi  de  Tortosa,  haurà  d’ésser  assumit  per  l’Ajuntament,  segons  la
fórmula jurídica que sigui aplicable a la situació de cada empleat en el moment de l’extinció.

2. Els drets, béns i instal·lacions dels servei de sanejament en alta de les aigües residuals urbanes del
municipi  de  Tortosa  que  figuren  a  l’inventari  que  s’acompanya  com  a  annex  del  present  conveni,
continuaran essent de titularitat  municipal,  però s’adscriuen, pel que fa a llur ús i gestió,  al Consell
Comarcal del Baix Ebre.

3.  Cas  que  les  instal·lacions  i  terrenys  afectats  de  les  estacions  siguin  propietat  de  l'Ajuntament,
quedaran integrats en la delegació de competències, en l'estat i condicions que s'hi expliciten, per tal
que la corporació comarcal exerceixi la delegació de competències municipals produint-se una successió
administrativa en l’ús dels béns adscrits als efectes d’allò que disposa l’art. 36 del Decret 336/1988, de
17 d’octubre.

4. L’adscripció dels béns produirà efectes el dia d’inici de la delegació establert en la clàusula segona del
present conveni. En el cas de finalització del conveni per qualsevol causa, l’adscripció dels béns deixarà
de tenir efectes i l’ús i gestió dels béns i drets retornarà a l’Ajuntament.

Cinquè. Règim de modificació

Durant la  vigència del  present  conveni,  les parts en podran acordar  qualsevol modificació que sigui
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necessària per a una millor prestació del servei, o per qualsevol altra raó d’interès públic.

Sisè. Garanties d’intervenció municipal, seguiment i interpretació del conveni

1. Es reconeixen a l'Ajuntament delegant les següents garanties d'intervenció municipal en el servei:
_ D'estar informat del programa d'actuació que en matèria de sanejament es proposi portar a terme en
el seu municipi, d'acord amb el calendari establert, així com a presentar-hi suggeriments i al·legacions.
_ De rebre informació econòmica sobre la gestió de les plantes situades en el seu terme municipal.
_ De rebre informació sobre la qualitat de les aigües depurades i sobre el control d'abocament realitzat
en la xarxa de clavegueram.

2. El Consell Comarcal del Baix Ebre pot agrupar aquestes informacions en forma d'una memòria anual
del servei, que lliurarà a l'Ajuntament delegant dins els dos mesos següents a la finalització de l'any
natural.

3. El  Consell  Comarcal i  l’Ajuntament nomenaran els  membres d’una comissió tècnica paritària que
efectuarà el seguiment de l’execució del conveni i resoldrà els dubtes d’interpretació. Aquesta comissió
tècnica  tindrà  un  quatre  membres,  la  meitat  nomenats  per  l’Ajuntament  i  la  meitat  nomenats  pel
Consell. Es reunirà com a mínim un cop l’any, i en qualsevol ocasió en la qual hagi d’estudiar aspectes
que  siguin  de  la  seva  competència.  En  especial,  si  apareguessin  discrepàncies  entre  les  parts,  la
comissió tècnica serà cridada a emetre  informe preceptiu i  les parts  es comprometen a tenir-lo  en
compte a l’hora de fixar la posició respectiva en la controvèrsia.

La reunió anual podrà concretar-se en una sessió conjunta del Consell d’Alcaldies del Baix Ebre

4.  Ajuntament  i  Consell  Comarcal  procuraran responsablement  que llurs  divergències  no  afectin  la
regularitat de prestació del servei ni perjudiquin els usuaris o a altres ajuntaments. En cap cas, basant-
se en una divergència d’interpretació, una part pot considerar-se habilitada per incomplir o ajornar les
seves obligacions.

Setè. Causes i conseqüències de l’extinció del conveni

1. Poden ésser causes d’extinció del present conveni:

• El finiment del termini de vigència inicial o de qualsevol de les pròrrogues, sempre que qualsevol de les
parts hagués comunicat fefaentment amb una anticipació d’un any a la data de finiment la voluntat de
no prorrogar-ne la vigència, en coherència amb el que disposa el pacte segon.2 d’aquest conveni.
• L’aparició  de  circumstàncies  sobrevingudes  que  justifiquin  la  impossibilitat  que  l’Administració
delegatària exerceixi la competència delegada sense perjudicar l’exercici de les competències pròpies.
• L’obstrucció per part de l’Administració delegant a l’exercici de la competència delegada.
• La  revocació  de  la  delegació  per  part  de  l’Administració  delegant,  sempre  que  existeixi  causa
justificada, i prèvia compensació al Consell Comarcal.
• L’incompliment greu de les obligacions fixades en el present conveni per les parts que el subscriuen.

2. No obstant allò assenyalat en els paràgrafs anteriors, en el moment de l’extinció del conveni, les parts,
a proposta justificada de la Comissió tècnica de seguiment, podran acordar la continuïtat d’una o més
d’una actuació en curs, establint un termini improrrogable per a l’execució, i establint els termes en els
quals s’hagi d’efectuar la liquidació econòmica en favor de la part que assumeixi aquesta execució.

3. A la finalització del conveni els actius construïts pel Consell  Comarcal en base a la delegació de
competències municipals, una vegada extingides, mantindran la vinculació al sistema de sanejament al
que exclusivament o majoritària donen servei. Per tant, si la gestió del sanejament i depuració d’aigües
municipal passa a ser assumida per l’Ajuntament, caldrà considerar si els béns són d’estricta utilitat del
sistema municipal,  passat aleshores a ser adscrits a l’Ajuntament,  o si  tenen utilitat  significativa en
sistemes de sanejament supramunicipal, cas en el que s’haurà de valorar l'adscripció al sistema al que
majoritàriament serveixen, sent preferit el sistema de major àmbit territorial al de menor. La comissió
tècnica emetrà preceptivament el  seu informe,  d’acord amb el  que disposa el  pacte sisè.3 d’aquest
conveni.

Vuitè. Protecció de dades de caràcter personal
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1. Ambdues parts es comprometen a donar compliment a tot allò que estableix la Llei Orgànica 3/2018,
de 5 de desembre, de Protecció de Dades Personals i de Garantia dels Drets Digitals, i al Reglament de
Desplegament  de  la  Llei  Orgànica  15/1999,  de  Protecció  de  Dades  de  Caràcter  Personal,  aprovat
mitjançant el Reial Decret 1720/2007, de 21 de desembre, en relació a les dades personals a les quals
tinguin accés durant la vigència del present conveni.

2. Els instruments específics de col·laboració determinaran les obligacions de les parts en relació amb la
protecció  de  dades  personals  i  el  deure  de  confidencialitat  de  conformitat  amb el  Reglament  (UE)
2016/679 del Parlament Europeu i  del  Consell  de 27 d’abril  de 2016 de protecció de les persones
físiques en relació al tractament de les dades personals i la resta de normativa aplicable.

Novè. Transparència, accés a la informació pública i bon govern

El present conveni es trametrà al Registre de convenis de col·laboració i cooperació de la Generalitat de
Catalunya, i les dades principals seran objecte de publicitat activa a través del Portal de Transparència.

Desè. Marc normatiu i naturalesa del conveni

1. El  règim jurídic d’aquest conveni està constituït pels presents pactes i per tot allò establert en el
capítol 1 del Títol 7 del Decret 179/1995, de 13 de juny, del reglament d’obres, activitats i serveis dels
ens locals, els articles 47 a 53 i 140 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de Règim Jurídic del Sector
Públic,  així  com els  articles  108  al  112,  de  la  Llei  26/2010,  del  3  d’agost,  de  règim jurídic  i  de
procediment de les administracions públiques de Catalunya, i  per la resta de la normativa que sigui
materialment aplicable a l’objecte del conveni.

2. Aquest conveni té naturalesa administrativa i resta fora de l’àmbit d’aplicació de la Llei de contractes
del sector públic. La tipologia del present conveni és mixta de delegació de competència municipal i
acceptació comarcal, i de regulació de l'exercici d'una competència delegada prèviament o actualment.

3.  El  Consell  Comarcal  és  el  responsables  dictar  els  actes  i  resolucions  que donin  suport  jurídic  a
l’activitat material objecte del conveni.

4. Les característiques bàsiques i procedimentals són:

_ Caràcter contractual: No (art. 6.3 LCSP).
_ Competència de base: ajuntaments, pròpia (art. 25.2.c LBRL).
_ Causa del  conveni:  Delegació,  acceptació i  regulació de l’exercici  d’una competència pròpia d’una
Administració territorial a una altra territorial superior.
_  Administració  que  executa  la  tasca  material  objecte  del  conveni:  Consell  Comarcal,  com  a
Administració delegada (amb capacitat d’autoorganització, sotmesa a tutela).
_ Abast de l’aplicació de la LRJ 40/2015: art. 47,2, li és d’aplicació del Capítol VI del Títol Preliminar).
Resulta  d’aplicació  supletòria  la  Llei  26/2010,  de  3  d’agost,  de  règim jurídic  i  procediment  de  les
administracions públiques de Catalunya, art. 109 i ss).
_ Òrgan competent per aprovar el conveni: El present conveni produeix alteració de les competències
pròpies de les administracions participants. Correspon la seva aprovació pels plens respectius de les
administracions delegant i  delegada, per majoria absoluta i sense possibilitat  de delegació en altres
òrgans de govern (junta de Govern o Presidència).
_ Publicació i enregistrament:  BOP Tarragona, a efectes de publicitat i  sense que sigui una condició
d’eficàcia (art. 9.3 en relació a l’11.3.a) LRJ 40/2015). RCGC (Llei 19/2014, de 29 de desembre, sobre
transparència)

Onzè. Jurisdicció competent

Les qüestions litigioses que poguessin sorgir en la interpretació i compliment del present conveni seran
de coneixement i competència de l’ordre jurisdiccional contenciós administratiu.

Dotzè.  Modificació dels preceptes i de les referències que fa a la normativa vigent, amb motiu de la
promulgació  de  normes  posteriors  Els  preceptes  d’aquest  conveni  que,  per  raons  sistemàtiques
reprodueixin aspectes de la legislació vigent i altres normes de desenvolupament, i aquells en què es
facin remissions a preceptes d’aquesta, s’entendrà que són automàticament modificats i/o substituïts,
en el moment en què es produeixi la modificació dels preceptes legals i reglamentaris de què porten
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causa.

Quart. Notificar aquest acord al Consell Comarcal del Baix Ebre.».

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS 

09 – PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL JUNTS PER TORTOSA–COMPROMÍS MUNICIPAL (CM) PER INSTAR AL
GOVERN MUNICIPAL A PAGAR ALS PROVEÏDORS A TERMINI  I  PER AGILITZAR ELS PAGAMENTS DE LES
SUBVENCIONS A CLUBS I ENTITATS.

Se sotmet  a  debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup  Municipal  de  Junts  per  Tortosa  –
Compromís Municipal:

«El  Període  Mitjà  de Pagament  a  Proveïdors  (PMP)  és  l'indicador  que mesura  els  dies  de  mitjana  de
pagament del deute comercial en termes econòmics als proveïdors.  

La Resolució de 29 de gener  del  2016,  de l’Institut  de Comptabilitat  i  Auditoria  de Comptes sobre  la
informació a incorporar en la memòria dels Comptes Anuals en relació al període mitjà de pagament als
proveïdors en operacions comercials determina que el PMP es calcula d’acord amb la següent fórmula:

                        𝑃𝑀𝑃 = 
  𝑅𝑜𝑝𝑃𝑎𝑔 × 𝐼  𝑇𝑃𝑅+ 𝑅  𝑜𝑝𝑃𝑒𝑛𝑑× 𝐼  𝑇𝑃𝑃𝑒𝑛𝑑

,
               𝐼𝑇𝑃𝑅 + 𝐼𝑇𝑃𝑃𝑒𝑛𝑑

on: 
𝑃𝑀𝑃 = í  à  , 𝑃𝑒𝑟 𝑜𝑑𝑒 𝑀𝑖𝑡𝑗 𝑑𝑒 𝑃𝑎𝑔𝑎𝑚𝑒𝑛𝑡
𝑅𝑜𝑝𝑃𝑎𝑔 = à  ′  , 𝑅 𝑡𝑖𝑜 𝑑 𝑜𝑝𝑒𝑟𝑎𝑐𝑖𝑜𝑛𝑠 𝑝𝑎𝑔𝑎𝑑𝑒𝑠
𝑅𝑜𝑝𝑃𝑒𝑛𝑑 = à  ′    , 𝑅 𝑡𝑖𝑜 𝑑 𝑜𝑝𝑒𝑟𝑎𝑐𝑖𝑜𝑛𝑠 𝑝𝑒𝑛𝑑𝑒𝑛𝑡𝑠 𝑑𝑒 𝑝𝑎𝑔𝑎𝑚𝑒𝑛𝑡
𝐼𝑇𝑃𝑅 =     , 𝐼𝑚𝑝𝑜𝑟𝑡 𝑡𝑜𝑡𝑎𝑙 𝑑𝑒 𝑝𝑎𝑔𝑎𝑚𝑒𝑛𝑡𝑠 𝑟𝑒𝑎𝑙𝑖𝑡𝑧𝑎𝑡𝑠
𝐼𝑇𝑃𝑃𝑒𝑛𝑑 =     . 𝐼𝑚𝑝𝑜𝑟𝑡 𝑡𝑜𝑡𝑎𝑙 𝑑𝑒 𝑝𝑎𝑔𝑎𝑚𝑒𝑛𝑡𝑠 𝑝𝑒𝑛𝑑𝑒𝑛𝑡𝑠

La ràtio d’operacions ( ) pagades i pendents de pagament es calcula: 𝑅𝑜𝑝

                        𝑅𝑜𝑝 =
 ∑ ú . ×  ó𝑛 𝑚 𝑑𝑖𝑒𝑠 𝑖𝑚𝑝𝑜𝑟𝑡 𝑜𝑝𝑒𝑟𝑎𝑐𝑖

,
𝑖𝑚𝑝𝑜𝑟𝑡 𝑡𝑜𝑡𝑎𝑙 𝑑𝑒𝑙𝑠 𝑝𝑎𝑔𝑎𝑚𝑒𝑛𝑡𝑠

El número de dies seran els dies naturals transcorreguts des de la data d’inici del còmput. 

La  Llei  3/2004,  de  29  de  desembre,  per  la  que  s’estableixen  mesures  de  lluita  contra  la  morositat
determina que el període de pagament que ha de complir el deutor és de trenta dies naturals després de la
data de prestació dels serveis.  Del  dictamen del  consell  d’estat  985/2017 (Hisenda i  Funció Pública)
s’extreu la següents interpretació: “El còmput per al termini de pagament comença a partir de l’aprovació
de les factures”. I, per tant, l’aprovació de les factures inicia el termini de pagament.  

D’altra banda, la Llei Orgànica 2/2012, del 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera
determina que si les corporacions locals excedeixen del període mitjà de pagament previst  durant dos
mesos consecutius, la intervenció formularà una comunicació d’alerta a la junta de govern de la corporació
local i a l’administració que té atribuïda la tutela financera, que és la Generalitat de Catalunya. En este cas,
l’administració que tingui atribuïda la tutela financera podrà establir mesures de reducció de les despeses
o d’altres mesures de gestió. A més, també es podrà retenir els recursos derivats de la participació en
tributs de l’estat per satisfer les obligacions pendents de pagament que les corporacions locals tinguin amb
els seus proveïdors. 

La majoria dels proveïdors de l’Ajuntament de Tortosa són petites i mitjanes empreses, i per a elles, la
morositat és una de les principals barreres a l’hora de prestar  un servei  a  una administració pública,
perquè tot i tenir la garantia que cobraran la factura, no saben en quin termini ho cobraran i han d’assumir
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uns costos extraordinaris i fer front a la falta de liquiditat. La morositat afecta més a les petites i mitjanes
empreses,  que  tenen  un  menor  accés  al  crèdit  i  normalment  pateixen  també  els  endarreriments  de
pagament d’altres empreses més grans.  

És per això que les administracions públiques han de prioritzar la reducció de la morositat i el pagament a
termini, i per això cal celeritat en els processos interns que han de permetre el pagament de les factures. I
en esta línia els darrers anys i, en especial el passat mandat, l’Ajuntament de Tortosa havia fet un esforç
per reduir el període mitjà de pagament, tot i estar sotmesos a diferents situacions complexes com una
pandèmia. 

No obstant, amb l’arribada del nou govern municipal, la tendència a la baixa s’ha capgirat. El període mitjà
de pagament s’ha incrementat fins arribar, segons les dades publicades pel Ministeri d’Hisenda, a 32,70
dies per a l’Ajuntament de Tortosa i 61,09 dies per al Grup Ajuntament (incloent les societats municipals).
Una situació que excedeix dels trenta dies naturals que determina la Llei 3/2004 de 29 de desembre i que
cal revertir quan abans millor, ja que s’està perjudicant a les petites i mitjanes empreses proveïdores de
l’Ajuntament de Tortosa. 

Un fet,  que en cap cas es pot atribuir  a una falta de liquiditat i  es que des del passat  mes de juny,
l’Ajuntament de Tortosa disposa d’uns saldos bancaris mitjans d’entre 12 i 13 milions d’euros. 

A més a més, tot i no incidir en el còmput global del període mitjà de pagament a proveïdors, els clubs i
entitats de la ciutat també han experimentat un notable creixement pel que fa al període de pagament de
les subvencions concedides. Un fet que les afecta negativament, limitant les activitats que poden dur a
terme i que cal posar-hi remei. 

Per  tot  això,  el  grup municipal  de Junts  per  Tortosa demana al  ple  de l’Ajuntament  que s’adoptin  els
següents ACORDS: 

Primer.- Constatar que la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la que s’estableixen mesures de lluita
contra la morositat, determina que el període de pagament que ha de complir el deutor és de trenta dies
naturals. 

Segon.-  Constatar que el darrer període mitjà de pagament del Grup Ajuntament de Tortosa, publicat pel
Ministeri d’Hisenda (corresponent al primer trimestre del 2024) és de 61,09 dies. 

Tercer.-  Instar el govern municipal a pagar de forma immediata totes aquelles factures que fa més de 30
dies des que es van aprovar. 

Quart.- Instar el govern municipal a pagar als proveïdors dintre dels 30 dies de termini, complint així amb la
Llei 3/2004, de 29 de desembre. 

Cinquè.- Instar el govern municipal a ser més diligents en la tramitació de les subvencions a clubs i entitats
i fer efectiu el pagament de les en un termini no superior a 10 dies des de l’aprovació de la justificació. 

Sisè.- Traslladar els presents acords a tots els proveïdors de l’Ajuntament de Tortosa i a totes les entitats de
la ciutat. »

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I, ara sí, passem a l'apartat de les propostes dels grups municipals. El punt nou és la proposta del Grup
Municipal  de  Junts  per  Tortosa  -  Compromís  Municipal,  per  instar  el  govern  municipal  a  pagar  els
proveïdors a termini i per agilitzar els pagaments de les subvencions a entitats. En este cas, té la paraula el
senyor Ologaray.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, alcalde. Regidores, regidors. Avui portem a aprovació una moció molt senzilla amb un objectiu
molt concret: que es redueixi el termini que han d'esperar els proveïdors des que vostès van començar a
governar la nostra ciutat. La llei 3/2004, de 29 de desembre, per la que s'estableixen mesures de lluita
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contra  la  morositat  i  el  dictamen del  Consell  d'Estat,  985/2017 determinen  que  el  període mitjà  de
pagament que ha de complir el deutor és de 30 dies naturals després de l'aprovació de les factures. I
l'Ajuntament  de  Tortosa  ara  està  incomplint  aquesta  llei  perquè  el  període  mitjà  de  pagament  s'ha
incrementat  fins  a  arribar,  segons  les  dades  publicades  pel  Ministeri  d'Hisenda,  a  32,70  dies  per  a
l'Ajuntament i a 61,09 dies per al grup Ajuntament, que inclou també les societats municipals. Una situació
que  entenem  que  cal  revertir  com  més  aviat  millor, perquè  s'està  perjudicant  els  proveïdors  de
l'Ajuntament  de  Tortosa.  I  és  que  la  majoria  de  proveïdors  d'este  Ajuntament  són  petites  i  mitjanes
empreses i  per  a elles,  la  morositat és una de les principals barreres a l'hora de prestar  un servei  a
l'Administració pública. Tot i tenir la garantia que cobraran la factura, no saben en quin termini ho cobraran
i han d'assumir uns costos extraordinaris i fer front en aquesta falta de liquiditat.

És per això que Junts per Tortosa sempre havíem prioritzat la reducció de la morositat i el pagament a
termini, i per això cal celeritat en els processos interns que han de permetre el pagament de les factures.
Tot i estar sotmesos a diferents situacions complexes i excepcionals, com per exemple una pandèmia, el
passat mandat havíem fet un esforç per reduir el període mitjà de pagament i així ho avalen les dades
presentades. I en este increment del període mitjà de pagament, que vostès han generat, espero que no hi
hagi la temptació de dir que és per una falta de liquiditat, perquè des del passat mes de juny, l'Ajuntament
de Tortosa disposa d'uns saldos bancaris d'entre 12 i 13 milions d'euros de mitjana. I a més a més, van
posar vostès dos milions d'euros en fons d'estalvi amb un criteri que tampoc no acaba de quedar clar. I tot i
no incidir en el còmput global del període mitjà de pagament a proveïdors, i encara sort d'això perquè si no
la  xifra  encara  seria  més  alta,  els  grups  i  entitats  de  la  ciutat  també  han  experimentat  un  notable
creixement pel que fa al període de pagament de les subvencions concedides. De fet, la majoria d'elles
encara no han cobrat les subvencions del 2023, un fet que les afecta negativament,  limitant aquelles
activitats que poden dur a terme. 

Hi ha un aspecte que entenem, segons el nostre parer, que també és molt greu, i  és que no s'estigui
atenent aquestes entitats quan ho demanen. És inaudit que hàgim trobat una instància al registre, on una
entitat diu textualment que «He reclamat al regidor Víctor Grau, diverses vegades sobre l'estatus de la
subvenció, si falta alguna documentació o amb qui s'ha de parlar, i el dia d'avui no tinc cap resposta.» I ens
consta que no són els únics que s'han trobat en aquesta situació. Això és una falta de respecte molt greu.
Som conscients que aquesta actitud no és una situació generalitzada perquè hi ha altres membres d'este
equip de govern que responen a les entitats al moment, però també ens consta que aquesta falta de
comunicació s'ha donat amb més entitats i això és molt significatiu del desgavell que hi ha a casa seva, en
este govern municipal. 

I tornant al període mitjà de pagament, si no ho he vist malament, consultant el registre este matí,  i crec
que tenen vostès ja una carta de la Secretaría General de Financiación Autonómica y Local del Ministeri
d'Hisenda, que els està instant a prendre mesures urgents per revertir este increment del període mitjà de
pagament. Una carta que dona encara més significat a aquesta moció que presentem Junts per Tortosa i
que confiem que s'aprovi  per unanimitat perquè va en la línia de millorar la gestió de l'Ajuntament de
Tortosa.  I  la  ciutadania pot  entendre,  encara que no hauria de ser  una excusa,  que vostès no tenen
experiència i que no han gestionat mai una administració, però el que ningú pot entendre és que un any
després tot segueix igual i el període mitjà de pagament als proveïdors segueix pujant. Perquè com hem
vist, però a vostès sembla que pagar quan toca no ha estat una prioritat este primer any de mandat. Per
això  confiem  que  rectifiquin,  que  reverteixin  l'increment  del  període  mitjà  de  pagament  que  vostès
mateixos han generat i que puguin votar favorablement a la moció. 

Passo ara a llegir els acords de la moció. El primer seria constatar que la llei 3/2004, de 29 de desembre,
per la que s'estableixen mesures de lluita contra la morositat, determina que el període de pagament que
ha de complir el deutor és de 30 dies naturals. El segon, constatar que el darrer període mitjà de pagament
del grup Ajuntament de Tortosa, publicat pel Ministeri d'Hisenda, és de 61,09 dies. I el tercer, instar el
govern municipal a pagar de forma immediata totes aquelles factures que fa més de 30 dies que es van
aprovar. El quart, instar el govern municipal a pagar els proveïdors dintre dels 30 dies de termini, complint
així amb la llei 3/2004, de 29 de desembre. El cinquè, instar el govern municipal a ser més diligents en la
tramitació de les subvencions a clubs i entitats i fer-ne efectiu el pagament en un termini no superior a 10
dies des de l'aprovació de la justificació. Per últim, traslladar els presents acords a tots els proveïdors de
l'Ajuntament de Tortosa i a les entitats de la ciutat. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Ologaray. Té la paraula la senyora Alberich, en representació del grup municipal de la
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CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Gràcies. La CUP compartim la necessitat que l'Administració, i en concret, d'este Ajuntament, compleixi
amb els termines de pagament als proveïdors establerts per la llei.  Incomplir  el  període de pagament
perjudica,  especialment,  les  petites  i  mitjanes  empreses  i  com  exposa  la  moció,  suposa  una  de  les
principals barreres a l'hora de prestar un servei a una Administració pública. També compartim que cal
reduir els períodes de pagament de les subvencions dels clubs i entitats amb l'objectiu, evidentment, de no
hipotecar l'activitat que duen a terme. Tanmateix, som coneixedores, perquè hem demanat informació, que
aquesta dinàmica s'estaria revertint i en el quart trimestre l'evolució del període mínim de pagament s'ha
revertit i es compliria amb els períodes de 30 dies. Pel que fa al pagament de les subvencions concedides
a clubs d'entitats, l'endarreriment en el pagament ha estat donat, segons informacions del govern, per
canvis en els criteris d'intervenció de l'Ajuntament, cosa que obvia la moció. Entenem doncs que, un cop
comunicats els nous criteris, no hi haurà problemes de cara a l'any que ve, malgrat això i perquè entenem
que caldrà aplicar les mesures necessàries perquè aquesta dinàmica de reducció dels dies de pagament
continuï a la baixa, la CUP votarem a favor de la moció.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Alberich. Té la paraula ara la senyora Lleixà en representació del grup d'Esquerra
Republicana.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies, alcalde. Regidores, regidors i tothom que avui ens escolta. Bona tarda. Avui ens presenten una
moció  per  instar-nos  a  pagar  proveïdors  a  termini  i  agilitzar  els  pagaments  de  les  subvencions.
Evidentment,  aquesta  és  la  voluntat  i  la  prioritat  d'este  govern.  És  obvi  que  som  coneixedors  de  la
normativa vigent. Ara bé, ens exigeixen un cop més coses que a l'anterior mandat tampoc complien. A la
moció parlen d'un període donant dades de l'últim trimestre tancat,  que coincideix en el fet que és el
primer trimestre del 24, on l'Ajuntament té este període en 32,7 dies i el global del grup que inclou les
empreses municipals era de 61 dies. D'aquestes empreses municipals, superava els 30 dies el Consorci
Turístic dels Tres Reis i GESAT. I saben tots vostès que GESAT, és a dir, l'Hospital de la Santa Creu, té un
problema de liquiditat. L'Ajuntament no, però GESAT sí, i això afecta este període. També sabem que fins
que el facturi no sigui efectiu, no es podrà disminuir este període. Dit això, també els voldria recordar, per a
regidors desmemoriats,  que, habitualment, el primer trimestre de l'any, este període es veu afectat pel
tancament de l'any. El correcte seria comparar les dades amb les del mateix període de l'any anterior, és a
dir,  amb el  primer  trimestre  del  23,  i  què correspondrien a  l'anterior  mandat,  on el  període mitjà  de
pagament també supera els 30 dies, en concret pel que fa al Consorci Turístic dels Tres Reis,  GESAT,
Tortosasport i  el global també ho superaven.  Per tant,  menys lliçons. Si comparem les dades de cada
trimestre de l'actual mandat, veiem que són dades similars a les seves, on el període mitjà de pagament
de l'Ajuntament ha estat inferior als 30 dies, a excepció d'este primer trimestre del 24, que, com ja he dit,
està afectat per la situació econòmica de l'Hospital de la Santa Creu i també han influït unes factures
pendents de pagament del Consorci dels Tres Reis, que el dia d'avui estan totes pagades. A més, els he de
dir que a data 25 de juny, l'Ajuntament, el període mitjà de pagament era de 19,1 dies i això demostra que
estem treballant en aquesta línia. El pagament de subvencions a clubs i entitats de la ciutat mereix un
capítol a part, tot i que, com ja he dit, no afecta el període mitjà de pagament. És prioritat de l'actual govern
agilitzar el pagament de les subvencions i pagar proveïdors dins dels 30 dies, com marca l'actual legislació.
Tot i això, el nostre vot serà una abstenció perquè, com vostè diu, hi ha un punt on ens demana fer efectiu
de forma immediata el pagament d'aquestes factures i sap que això no ho podem complir per la situació
de GESAT.

Per tant, tot i ser la prioritat i el compromís d'este govern fer efectiu el pagament de les subvencions i el
període mitjà de pagament a proveïdors, en el termini, com he dit, el nostre vot serà d'abstenció i també li
faig un prec, i és que no posin en dubte l'experiència d'este govern en gestionar i, per tant, no ho digui
més.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies senyora Lleixà.  Té la  paraula el  senyor Grau,  en representació del  grup municipal  de Movem
Tortosa - Partit dels Socialistes de Catalunya.”
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Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde. Regidores, regidors, especialment també a la regidora Selene Alberich, que s’incorpora al
ple municipal per primera vegada. Ja els avanço que ens abstindrem, perquè si res té aquest govern és
sentit de la responsabilitat, malgrat que alguns ho posen en dubte de manera reiterada aquí i en altres
llocs  públics.  Sembla  que  la  política  esdevingués  una  ciència  per  a  desmemoriats.  On  estava  la
preocupació del grup municipal de Junts per Tortosa per als proveïdors de l'Ajuntament entre els períodes
2023 i 2019, coincidint amb el darrer mandat al govern? Anem a fer una mica a memòria. 2023, primer
trimestre:  Consorci  Ruta  dels  Tres  Reis,  303  dies;  Tortosasport,  62,41  dies.  Segon  trimestre,  2023:
Consorci Ruta dels Tres Reis,  315 dies; GESAT, 33,59 dies; Tortosasport,  64,90 dies. El  2022, primer
trimestre del 2022: Tortosasport, 41,87 dies. Segon trimestre del 2022: EPEL, 251,15 dies; Tortosasport,
44,98 dies. Tercer trimestre del 22: GUMTSA, 66,62 dies; Tortosasport 56,10 dies. Quart trimestre del 22:
GUMTSA 71,99  dies;  Tortosasport,  60,96  dies.  Any 2021, primer  trimestre:  EPEL,  44,46 dies;  Tortosa
Media, 33,36 dies;  Tortosasport,  64,93 dies.  Segon trimestre del 21:  Tortosasport,  61,37 dies.  Tercer
trimestre del 21: GUMTSA 46,36 dies; Tortosasport, 73,49 dies. Quart trimestre del 21: EPEL, 41,98 dies,
GUMTSA,  87,50 dies;  Tortosasport,  74,44 dies.  El  2020,  primer  trimestre:  Tortosa Media,  41,09 dies.
Segon trimestre del 2020: GUMTSA 48,11 dies; Tortosa Media 33,46 dies; Tortosasport, 33,81 dies. Tercer
trimestre, el 2020: GUMTSA, 84,34 dies; Tortosasport, 39,28 dies. Quart trimestre del 20…. I no vull seguir
perquè així està el 2019, tant a l’EPEL, com amb GUMTSA, amb Tortosasport, amb el Consorci, podríem
estar seguint, i exhauriria el meu temps i evidentment no ho vull fer. Segurament, aquestes dades a vostès
ara no els agraden, però no me les invento, surten del mateix lloc del Ministerio de Hacienda del Gobierno
de  España.  On  estava  la  preocupació  del  grup  municipal  en  aquest  període?  Ja  li  avanço  que  per
responsabilitat  política votarem abstenció.  Perquè aquesta  no és  la  nostra  manera  de fer  política.  La
podríem qualificar, certament, venen aquí amb cara dolça, però és de claveguera. Vostès manipulen la
informació i  les  dades,  i  venen aquí  amb la seva conveniència,  provocant  desinformació,  alarmisme i
catastrofisme. I nosaltres amb aquesta forma de fer política no hi col·laborarem. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé. Té la paraula ara al senyor Ologaray per acabar, en este cas, el seu torn amb relació a la moció.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, alcalde. Celebro que hagin canviat la dinàmica dels darrers plens i que avui no votin en contra de
la moció presentada per Junts per Tortosa perquè és una moció que va en la línia de revertir l'increment
del període mitjà de pagament del nostre Ajuntament i beneficia així els proveïdors i entitats de la nostra
ciutat. Avui, el govern de l'Ajuntament de Tortosa reconeix que no s'estan fent les coses com toca i que han
incrementat innecessàriament el període mitjà de pagament a proveïdors. I  tot i les excuses habituals,
sembla que volen treballar  per  reduir  este  increment del  termini  en què es  paga els proveïdors i  les
entitats. En tot cas, sí que em permetran passar breument a comentar algunes de les intervencions que
vostè que ens han fet. Senyora Lleixà, mirem les últimes dades publicades, però és que el tercer i el quart
trimestre del 2023 ja s'incomplia el període mitjà de pagament. I si volen, mirarem les dades del primer
trimestre. En el cas del grup Ajuntament, que inclou també totes les societats municipals. 2019: 27 dies,
2020: 26 dies, 2021: 31 dies, 2022: 24 dies, 2023: 32 dies, 2024: 61 dies. Senyora Lleixà, no faci que no
amb el cap, que són les dades publicades pel Ministeri d’Hisenda. I si vol parlem del 2023. El 2023 són 32
dies. Sí, l'Ajuntament, 20 dies; el Grup Ajuntament, 32 dies, perquè s'incorpora en este còmput el període
mitjà de pagament de la Ruta dels Tres Reis, on no es pagava perquè hi havia altres ajuntaments que no
feien els pagaments. I pel que fa al 2022 i al 2021, s'inclou també tots aquells pagaments que no es
podien fer perquè Salut en pandèmia encara no facilitava els pagaments i, per tant, aquests pagaments
s'endarrerien. Com ja he dit, en un moment molt complex que era el de la pandèmia. Però l'Ajuntament, tot
i això, sempre va complir en el període mitjana de pagament a proveïdors. Vostès estan més que duplicant
el legalment permès. És cert, hi ha una data de 31 dies, però és que vostès estan a 61 i volen vindre aquí a
donar lliçons. I vostès parlen de claveguera, senyor Grau. No, aquesta proposta no és cap proposta de
política de claveguera. Política de claveguera segurament són les que fan alguns partits, com avui hem vist
els mitjans de comunicació. Però en tot cas, jo sí que li voldria respondre. GUMTSA estava en liquidació i
amb totes aquestes dades que vostè ha nombrat, el PSC estava al govern. Una companya regidora seva
estava al govern. Els altres cinc regidors del seu grup municipal estaven a l'Ajuntament i mai, mai en quatre
anys  mai  van  dir  res  del  període  mitjà  de  pagament  a  proveïdors  perquè  s'estava  complint,  perquè
l'Ajuntament estava pagant a 20 dies i ara s'està pagant a més de 60. Per tant, el que els demanaria és
una mica més de memòria, que facen autocrítica, que reflexionin sobre això i en este cas ja els avanço que
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nosaltres treballarem perquè el període mitjà de pagament es redueixi i els avanço que fiscalitzarem el
govern  en  tot  el  que  pertoca  perquè  es  compleixin  aquests  acords,  es  reverteixi  el  període  mitjà  de
pagament, sobretot es pagui a les entitats de la nostra ciutat  el més prompte  possible perquè puguin
desenvolupar la tasca, la brillant tasca que fan i que des del nostre grup municipal, volem agrair. Moltes
gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Ologaray. I ara és el moment de rèplica. La senyora Alberich, em confonc amb Albiach per
un tema del Parlament. M'hauran d'entendre. Ara no vol parlar, per tant, li dono la paraula a la senyora
Lleixà.  Hi ha d’haver una mica d'ironia i alegria.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Sí, sempre va bé, l’humor, sempre va bé. Bé, miri senyor Ologaray, sap què passa? Que és que vostè, a
veure, ja ho sabem que és matemàtic i que això dels números ho fa anar com a vostè li interessa, però això
li he de dir, això no és ètic. Si compara, és com allò quan érem menuts, que ens ensenyàvem de les peres i
les maçanes. Vostè agafa les dades com li interessa, quan li interessa, lo període global, quan li interessa,
no, perquè els 30 dies a vegades són bons i a vegades resulta que no. A veure, una mica més de serietat.
Aquí l'únic que dona lliçons és vostè, també li he de dir. I, per tant, jo el que li demanaria és una mica
d'humilitat. I el que sí que li he dit és que, i a més li he explicat i ho sap perfectament, és que el primer
trimestre de l'any sempre hi ha endarreriments i sempre es veu afectat. Llavors, el que és lícit és que
compare un primer trimestre amb un primer trimestre i a vostès, el primer trimestre de l'any passat, jo ja li
he explicat que en determinades empreses també ho superava. Per tant, ara aquí no vulgui fer-mos veure
altres coses. Este, per començar. 

Després també li diré que ha parlat vostè també de les entitats. I a les entitats, també, si escau, que no ho
estic justificant, i ja li he dit que la prioritat d'este govern és pagar com més aviat millor, tant a entitats,
evidentment,  com per  poder  estar  dins  d'este  marge  de  la  legalitat.  Però  quan  vostès  manaven,  i  a
l'anterior mandat, també passava, i li ficaré un exemple molt concret. Per exemple, el 22 van tardar 79 dies
a pagar les justificacions de les associacions culturals. Llavors, quan es fa la primera bestreta, que això és
fàcil perquè és automàtic, llavors ara què m'està dient? Què hem de complir, 10 dies? Evidentment, estem
a 11, a 15 i a 18. Intentarem baixar-ho, però a veure, si vostès estaven  a 79, què ens està dient?”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies,  senyora  Lleixà.  Té  la  paraula  el  senyor  Víctor  Grau,  en  representació  del  grup  municipal  de
Movem Tortosa i el Partit Socialista de Catalunya.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde. Bé, em reafirmo, la política deu ser una ciència per a desmemoriats, malgrat que en
campanya les receptes anaven a dojo. Per a la seva tranquil·litat i la dels tortosins i tortosines, perquè
falsejar  la informació no és una per les meues pràctiques polítiques, com han pogut comprovar. I per a la
tranquil·litat de tots, com anava dient, repassarem una mica els períodes de pagament actuals a 31 de
maig o 26 de juny, respectivament, en els casos que pertoca. A l'Ajuntament, actualment, 19,02 dies, a
l'EPEL 17 dies, a Tortosa  Media 10,62 i a Tortosasport 18,11 dies. Jo crec que les dades parlen per si
soles, perquè els números parlen, sí, parlen, sempre que estiguen argumentats sota el do de la veritat i,
per tant, a partir d'aquí no tinc res més a dir perquè així mateix ho avalen els informes o els documents. No
parlem d'informes, parlem de documents. No sigui cas que siguin sol·licitats a posteriori els documents que
avalen les dades.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Grau. Té la paraula el senyor Ologaray per tancar el debat.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Gràcies, alcalde. És que senyora Lleixà, si vol, tornem a parlar de primers trimestres i comparem primers
trimestres amb primers trimestres. No fa ser que no, perquè si vostè parla d'això, jo és que li he de replicar
perquè no té raó. Primer trimestre del 2019: 27 dies; primer trimestre del 2020: 27 dies; primer trimestre
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del 2021: 31 dies; primer trimestre del 2022: 24 dies; primer trimestre del 2023: 32 dies; primer trimestre
del 2024: 61 dies. És que li puc tornar a dir les vegades que vulgui, però això és així, estan més que
duplicant el període mitjà de pagament a proveïdors. I li torno a dir que el 2023 es va incorporar la Ruta
dels Tres Reis, i per això hi ha la diferència, però estàvem a 26 dies, vostès passen a 61 dies i això és així.
Segueixen  sent  el  govern  de  les  excuses.  Intenten  utilitzar  qualsevol  excusa.  Abans,  s'ha  parlat
d'intervenció, he vist que vostès no han tret este argument. També em preocupa que es vagi dient que és
un tema d’intervenció, però bé, en tot cas, no poden dir que estan pagant les entitats, han de portar una
modificació que no estarà vigent, en els millors dels casos, fins a l'agost per pagar les subvencions del
2023.

Per tant, el que no han estat és diligents. I senyor Grau, ara, vostè està utilitzant unes dades a les quals
sap que no hi tenim accés i que, per tant, no podem tractar-les. Parla d'unes dades que després ens diu
que no estan a cap informe perquè no ho demanem. Per tant,  no sabem si  aquestes dades realment
existeixen o no. I en tot cas, jo l'únic que els diria és que les entitats no estan contentes. Moltes de les
entitats s'han adreçat a natros perquè no estan cobrant a termini. I el que és pitjor, com els ha dit abans, hi
ha regidors que no estan responent a aquestes entitats. I això per a nosaltres encara és més greu perquè
no se les està atenent, no se les està acompanyant i cal valorar tota la tasca que fan, tota la importància
d'estes entitats i lamentem que este govern municipal, actual no estigui al costat de les entitats, com sí
que ho està bé en el passat mandat. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí, em demana, per al·lusions, la paraula el regidor Víctor Grau.”

Intervenció del Sr. Grau

“Seguim  amb  la  política  de  claveguera  perquè  vostè  no  pot  al·legar  desconeixement  d'allò  que  està
passant. Evidentment, sap que hi havia una sèrie d'elements importants. Vam trobar una situació amb una
sèrie d'informes desfavorables que d'alguna manera ens obligaven a estar al costat de les entitats per
intentar  resoldre  positivament  les  demandes  que  se'ns  requeria  d'acord  amb  la  Llei  de  subvencions
públiques. I ja li avanço i li continuaré dient, i li dic avui públicament, continuaré dient tantes vegades com
faci falta, que mentre jo sigui regidor, tingui el cost polític que tingui, malgrat poder venir vostè aquí amb
aquest tipus de moció, sigui en forma de tramitació o allò que correspongui, cap entitat, si puc jo mateix
evitar-ho, tornarà diners i treballaré per a l'interès general, que és el foment de l'activitat esportiva a la
nostra ciutat. I ho faré així perquè, segurament, ateses les dificultats que hem tingut, fet que, per cert,
vostès no saben què és pel que estem veient. I, per cert, quines maneres d'amagar-se i de no atendre les
entitats esportives, senyor Ologaray. Una reunió el passat dijous amb la totalitat de les entitats per donar
explicacions d'això i del calendari proposat. I ho vaig fer abans de vostè presentar aquesta moció.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Se li acaba el temps, hauria d’anar acabant. Té la paraula el senyor Ologaray per acabar.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Bé, gràcies. En tot cas, senyor Grau, vostè pot vindre aquí les paraules més boniques que trobe al ple, les
paraules més ben organitzades que pugui presentar-nos a tot, però el que compta és el que diuen les
entitats i, sobretot, hi ha una cosa que no havia passat mai, allò que deixen per escrit i ho deixen entrat al
registre de l'Ajuntament de Tortosa. Mai, abans cap entitat havia entrat una instància on s'explicava que un
regidor no els estava atenent, no els estava responent els seus dubtes, no els estava facilitant aquella
documentació que necessitaven i,  en tot  cas, celebro que ara digui vostè que canviarà d'opinió i  que
intentarà ajudar les entitats a tramitar les subvencions. Però això ve després que en un any que ha passat
li han hagut d'entrar una instància i en què vostè no estava atenent i no estava responent a aquestes
entitats. I això, com he dit, diu molt d'este govern, del tracte que té amb les entitats i de la prioritat que
destinen les entitats, el teixit associatiu, que són imprescindibles per a la nostra ciutat. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies,  senyor  Ologaray. Com a l'alcalde li  he de dir  que no accepto que vostè digui que no estem
tractant de manera correcta les entitats. Ens reunim de manera periòdica amb totes les entitats. Vostè sap
perfectament que com a l'alcalde i tots els regidors així ho fem, i que en el cas de les entitats esportives hi
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ha hagut moltes reunions i també una precisament informativa de manera genèrica sobre aquesta qüestió.
En tot cas, la moció queda aprovada per 11 vots a favor i 10 vots per abstenció. Sí, per què em demana la
paraula? És que el debat ja ha acabat i el període de rèplica també, i simplement he fet este apunt i, per
tant, passem al següent punt de l'ordre del dia.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Li puc dir per què li demano la paraula?”

Intervenció del Sr. Alcalde

“És que ja li he dit que ja hem acabat el debat.”

Intervenció del Sr. Ologaray

“Estic  demanant  per  al·lusions  i  perquè  el  Reglament  Orgànic  Municipal  determina  que  qui  tanca  la
presentació d'una moció és el grup proposat. Per tant, estem en una moció i demanaria la paraula com a
grup proposant.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Vostè ha tancat la paraula sobre la moció. Jo he fet simplement un incís, perquè és l'alcalde qui dirigeix el
plenari  municipal.  A  l'anterior  mandat  així  es  feia  per  l'anterior  alcaldessa  moltes  vegades  i  també
anteriorment pels diferents alcaldes i en tot cas insisteixo, que queda aprovada la moció per 11 vots a
favor i 10 abstencions.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la  corporació dels grups municipals  de JUNTS (10)  i  CUP–AMUNT (1);  i  deu abstencions
corresponents als membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7) i ERC–AM (3).

10 – PROPOSTA DELS GRUPS MUNICIPALS MOVEM TORTOSA–PARTIT DELS SOCIALISTES DE CATALUNYA–
CANDIDATURA DE PROGRÉS (MT-PSC-CP) I ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA–ACORD MUNICIPAL
(ERC-AM) EN DEFENSA DE LA DIGNITAT I MEMÒRIA D’AURORA PICORNELL I TOTS ELS REPRESALIATS I
ASSASSINATS DEL FRANQUISME DAVANT DELS ATACS D’ODI DE L’EXTREMA DRETA.

Se sotmet a debat del Ple la següent proposta subscrita pels Grups Municipals de Movem Tortosa–Partit
dels  Socialistes  de  Catalunya  –  Candidatura  de  Progrés  i  Esquerra  Republicana  de  Catalunya–Acord
Municipal:

«La  consolidaci  d’una política  de  memòria  coherent  i  integral,  defensant  les  polítiques  públiques  deó́
memòria  de  l’ofensiva  de  l’extrema  dreta  que  les  vol  eliminar  arreu  on  governa  -amb  la  complicitat
d’algunes formacions de dreta-, és avui més necessària que mai. 

Cal,  per  tant,  avui garantir  el  coneixement i  el  manteniment de la Memòria Històrica com a patrimoni
col·lectiu  que  testimonia  la  resistència  i  la  lluita  pels  drets  i  les  llibertats  democràtiques,  així  com el
reconeixement i la reparació de les persones que ha patit persecució a conseqüència de la defensa de la
democràcia i de llurs opcions personals, ideològiques o de consciència. 

Recentment, Gabriel Le Senne, president del Parlament balear i membre del partit d’extrema dreta Vox, va
protagonitzar un acte d'extrema gravetat en trencar i esmicolar una fotografia d'Aurora Picornell, una icona
de la resistència republicana a Mallorca executada pel règim franquista. Aquest acte es va produir en ple
debat parlamentari sobre la proposta del Partit Popular i Vox de derogar la Llei de Memòria Democràtica
Balear, una norma pionera en el recobrament de la Memòria Històrica i en la reparació de les víctimes del
franquisme. 

La destrucció de la fotografia d'Aurora Picornell per part de Le Senne no és només un acte vandàlic i
antidemocràtic  indigne,  sinó  una  expressió  de  menyspreu  cap  a  les  víctimes  del  franquisme  i  una
provocació dirigida a aquells que defensen la veritat, la justícia i la reparació. Aquest gest suposa una greu
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vulneració dels valors i principis democràtics i dels drets humans, i fomenta una ideologia de l'odi que no té
cabuda en una societat democràtica. És un acte que revifa les ombres d'un passat autoritari que pretén
anihilar la memòria de totes les persones represaliades i assassinades per la dictadura. 

Suposa alhora una vulneració clara de la Llei de Memòria Democràtica que en el seu article 38 condemna
actes que comportin: “Descrèdit, menyspreu o humiliació de les víctimes o els seus familiars.” 

Atès que la memòria històrica és un instrument essencial per assegurar que les víctimes de la dictadura
franquista rebin el reconeixement, la justícia i la reparació que mereixen, però també per evitar que les
barbaritats que el feixisme va cometre en el passat siguin oblidades i es puguin tornar a repetir. L’oblit
suposaria un retrocés inacceptable en la lluita per la democràcia i els drets humans. 

Atès que el comportament del president del Parlament balear de Vox és un reflex de l'auge de la impunitat
en actes i discursos de l'extrema dreta, en aquest cas, també a les institucions. Aquestes forces polítiques
promouen una ideologia de l'odi, la xenofòbia i la intolerància que posa en perill la convivència democràtica
i  els  valors  fonamentals  de la  nostra  societat.  La  destrucció  de la  fotografia  d'Aurora  Picornell  és  un
exemple  clar  d'aquesta  perillosa  deriva,  que  ataca  directament  els  fonaments  de  la  democràcia  i  el
respecte pels drets humans. 

Atès que és imprescindible que el conjunt d’administracions actuïn de manera decidida per condemnar i
combatre aquests actes. La democràcia no pot ser neutral davant la intolerància i l'odi. Cal una resposta
contundent per part de tots els demòcrates, exigint el respecte a la memòria històrica i la plena aplicació
de la Llei de Memòria Democràtica. Així mateix, és necessari implementar mesures efectives per prevenir la
propagació de la ideologia de l'odi i garantir que els drets humans siguin respectats en tot moment. 

Per tot l’exposar anteriorment, proposem al Ple l’aprovació dels següents ACORDS: 

1. Condemnar enèrgicament l'acte de destrucció de la fotografia d'Aurora Picornell per part del president
del Parlament balear de Vox, Gabriel Le Senne, com un acte de menyspreu a la memòria de les víctimes del
franquisme i una ofensa a la democràcia.

2. Exigir des d’aquest ajuntament a totes les institucions de l’Estat el compliment íntegre de la legislació en
matèria de Memòria Democràtica, amb especial atenció a aquelles comunitats autònomes que intenten
derogar-la o desvirtuar-la.

3. Implementar des de l’Ajuntament polítiques públiques orientades a combatre la ideologia de l'odi i la
intolerància,  promovent  la  inclusió,  el  respecte  i  la  convivència  democràtica  en  tots  els  àmbits  de  la
societat. En aquest sentit, difondre la tasca de les entitats que treballen en l’àmbit de la memòria històrica
així com l’estudi i reconeixement de les persones relacionades amb el nostre municipi que van lluitar en
defensa de les institucions democràtiques durant la dictadura feixista. 

4.  Comunicar  l’aprovació  d’aquests  acords  al  Parlament  de Catalunya,  al  Govern de la  Generalitat,  al
Parlament de les Illes Balears, així com al Congrés de Diputats i al Senat espanyol.».

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I passem, ara sí, a la següent moció, en este cas una proposta conjunta dels grups municipals de Movem
Tortosa,  Partit  dels  Socialistes  de Catalunya i  d'Esquerra  Republicana de Catalunya en defensa de la
dignitat i memòria d'Aurora Picornell i tots els represaliats i assassinats del franquisme davant els atacs
d'odi de l'extrema dreta. Té la paraula, en este cas, la senyora Lleixà, per fer la primera part de presentació
de la mateixa moció.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies, alcalde. L'autoanomenada transició exemplar que va traçar el camí que havia de conduir l'Estat
Espanyol de la dictadura franquista a un règim democràtic, va estar construïda sobre un oblit vergonyós
perquè posaven en el mateix pla víctimes i executors. No podria ser un punt de partida per la reparació real
de les ferides obertes, moltes encara vigents. La Llei de Memòria Democràtica Espanyola de 2020, Llei
20/2022 de 19 d'octubre de Memòria Democràtica, sense satisfer plenament les condicions marcades pel

-  Pàg. 30 / 43 -           MGE/erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

propi relator, significava un avanç en el reconeixement de les víctimes i l'establiment de mecanismes de
justícia  i  veritat,  encara  que  quedava  coixa  en  aspectes  de  reparació.  La  destrucció  de  la  fotografia
d'Aurora Picornell, icona de la resistència republicana per part del president del Parlament Balear i membre
del partit d'extrema dreta, Vox, Gabriel Le Senne, va ser un incident que es va produir en el ple del debat
parlamentari sobre la moció del Partit Popular i Vox de derogar la Llei de Memòria Democràtica Balear. Una
norma pionera en el recobrament de la Memòria Històrica i en la reparació de les víctimes del franquisme.
És una provocació dirigida a aquells que defensem la veritat, la justícia i la reparació. Suposa una greu
vulneració dels valors i principis democràtics i dels drets humans, i fomenta una ideologia de l'odi que no té
cabuda en una societat democràtica. És un acte que revifa les ombres d'un passat autoritari que pretén
anihilar  la  memòria  de totes  les  persones  represaliades  i  assassinades  per  la  dictadura.  Atès  que la
memòria històrica és un instrument essencial per assegurar que les víctimes de la dictadura franquista
rebin el reconeixement, la justícia i la reparació que mereixen, però també per evitar que les barbaritats
que el feixisme va cometre en el passat siguin oblidades i es puguin tornar a repetir. Després de dècades
d'impunitat i silenci cal un compromís de l'Estat amb la veritat històrica i amb els drets de les víctimes. El
seu debilitament suposa un retrocés inacceptable en la lluita per la democràcia i els drets humans. Atès
que el comportament del president del Parlament balear de Vox és un reflex de l'auge de la impunitat en
actes i discursos de l'extrema dreta als Països Catalans, a l'Estat espanyol i a Europa. Aquestes forces
polítiques promouen una ideologia de l'odi, la xenofòbia i la intolerància que posen en perill la convivència
democràtica i els valors fonamentals de la nostra societat.

La destrucció de la fotografia d'Aurora Picornell és un exemple clar d'aquesta perillosa deriva que ataca
directament els fonaments de la democràcia i el respecte pels drets humans. Atès que és imprescindible
que el conjunt d'administracions actuïn de manera decidida per condemnar i combatre aquests actes, la
democràcia no pot ser neutral davant la intolerància i l'odi. Cal una resposta contundent per part de tots
els demòcrates, exigint  el  respecte de la memòria històrica i  la plena aplicació de la Llei  de memòria
democràtica. Així mateix, és necessari  implementar mesures efectives per prevenir la propagació de la
ideologia de l'odi  i  garantir  que els drets humans siguin respectats en tot moment.  Per tot  el exposat
anteriorment,  els  grups  municipals  Movem  Tortosa  -  Partit  dels  Socialistes  de  Catalunya  i  Esquerra
Republicana de Catalunya, proposem al ple l'aprovació dels següents acords: condemnar enèrgicament
l'acte de destrucció de la fotografia d'Aurora Picornell per part del president del Parlament balear de Vox,
com un acte de menyspreu a la memòria de les víctimes del franquisme i una ofensa a la democràcia;
exigir des d'este Ajuntament a totes les institucions de l'Estat, el compliment íntegre de la legislació en
matèria de memòria democràtica, amb especial atenció a aquelles comunitats autònomes que intenten
derogar-la o desvirtuar-la; continuar implementant, des de l'Ajuntament de Tortosa, polítiques públiques
orientades a combatre la ideologia de l'odi i la intolerància, promoure la inclusió, el respecte i convivència
democràtica en tots els àmbits de la societat;   en aquest sentit,  difondre la tasca de les entitats que
treballen en l'àmbit de memòria històrica, així com l'estudi i reconeixement de les persones relacionades
amb el nostre municipi que van lluitar en defensa de les institucions democràtiques durant la dictadura
feixista;  i,  per  últim,  comunicar  l'aprovació d'estos  acords al  Parlament de Catalunya,  al  Govern de la
Generalitat, al Parlament de les Illes Balears, així com al Congrés dels Diputats i al Senat espanyol.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies. Té també la paraula el senyor Grau per acabar de fer la presentació.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde. Regidores, regidors. Avui presentem aquesta moció per defensar la memòria d'una figura
que ha estat crucial en la lluita contra l'extrema dreta, Aurora Picornell.  Aquest gest es fa encara més
necessari després del recent incident on el president del Parlament balear va mostrar un gesto ofensiu
contra la seva imatge, un acte que ha generat una onada d'indignació. Cal que, com a societat, rebutgem
fermament aquests actes irrespectuosos i fem justícia al llegat d'Aurora Picornell, qui va dedicar dedica la
seva vida a la lluita pels drets humans i la justícia social. Aurora Picornell, òbviament, va destacar com a
líder sindical i política en els anys 30 del segle passat. Va defensar infatigablement els drets de les dones i
dels treballadors en una societat marcada per la desigualtat i  la repressió.  La seva militància al Partit
Comunista i la seva tasca com a sindicalista la van convertir en una figura incòmoda per a les forces
reaccionàries de l'època. En un moment en què l'extrema dreta guanyava terreny a Espanya i a Europa,
Picornell no es va deixar intimidar. Va denunciar les injustícies lluitant per un futur més just i equitatiu. La
seva veu es va convertir en un símbol de resistència, especialment per a les dones treballadores que veien
en ella un exemple a seguir. La seva detenció, tortura i posterior execució per les forces feixistes durant la
Guerra  Civil  espanyola,  ens  recorden  la  brutalitat  amb què  l'extrema  dreta  actua  contra  aquells  que
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s'atreveixen a desafiar-la. Però també ens recorden la importància de no oblidar i de continuar la seva
lluita. Aurora Picornell és un testimoni viu de la resistència davant de l'opressió i la barbàrie. 

La  Transició  espanyola  va  superar  un  moment  crucial  en  la  nostra  història,  un  pas  valent  cap  a  la
democràcia després de dècades de dictadura. Aquest  procés va permetre la  construcció d'un sistema
democràtic basat en la llibertat, la justícia i la igualtat. Calia però completar la nostra democràcia amb el
reconeixement  dels  drets  de les  víctimes  i  la  condemna de la  dictadura.  En aquest  context,  que vull
destacar, sobretot, la importància de la Llei de Memòria Històrica, promulgada durant el govern socialista
de José Luis Rodríguez Zapatero, del 2007. Aquesta llei representa un pas fonamental per a la nostra
democràcia, reconeixent i reparant les víctimes del franquisme i de la Guerra Civil. La Llei de Memòria
Històrica busca dignificar la memòria dels qui van ser silenciats i oblidats, establint mecanismes per a la
recuperació de la seva dignitat i per a la condemna de la dictadura franquista.

Aurora Picornell, com tantes altres víctimes, mereix aquest reconeixement. La seva lluita i el seu sacrifici
han de ser  recordats i  valorats i  en cap cas menystinguts.  L'extrema dreta actual,  molts cops sota el
paraigües dels partits democràtics, des de l'àmbit local fins a l'àmbit internacional, igual que en el passat,
utilitza la por i la xenofòbia, com a eines per dividir la societat. Ataca, especialment, els més vulnerables
com els immigrants, difonent discursos d'odi i exclusió. Aurora Picornell, amb el seu compromís amb la
justícia social i la igualtat, ens recorda que la nostra força radica en la unitat, l'equitat i la solidaritat. Hem
de seguir l'exemple d'Aurora Picornell, defensant els drets de tots sense distinció de raça, origen i religió.
Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Grau. Ara iniciem amb el torn dels diferents grups municipals i té la paraula la senyora
Alberich, en representació del grup municipal de la CUP.”

Intervenció de la Sra. Alberich

El 5 de gener de 1937, el feixisme va afusellar cinc dones als cementeris de Porreres. Aurora Picornell,
Catalina Flaquer Pascual, Antònia Pascual Flaquer, Maria Pascual Flaquer i Belarmina González Rodríguez,
les conegudes com a Roges des Molinar. Abans d’afusellar-les, un grup de falangistes se les va endur a
l'interior de l'illa, les va retenir il·legalment en una casa, les van torturar i violar salvatgement. L'endemà, un
falangista local, de nom Mateu, que havia participat en aquella massacre, es va passejar per les tavernes
de la zona presumint la seva gesta i exhibint la roba interior ensangonada d'Aurora. Segons expliquen els
seus biògrafs, les seves darreres paraules van ser: «Podeu matar homes, dones, nuns com el meu que
encara no ha anat, però i les idees? Amb quines bales matareu les idees?» Doncs avui, diem ben fort que
aquelles que voldrien haver acabat tan bé les seues idees, estès són tan vigents avui com eren llavors. La
imatge del president del Parlament balear del partit Vox, estripant la fotografia d'Aurora Picornell, no és un
acte banal. Té l'objectiu de reproduir sense cap tipus de complex l'horror que va suposar el franquisme en
este país. Té l'objectiu de tornar a destruir la memòria d'Aurora Picornell i el que el seu símbol significa: els
valors democràtics i de llibertat pels quals aquestes dones comunistes i feministes van perdre la vida el
37.

I  és  que la  irrupció de l'extrema dreta  a  les  institucions,  sigui  quina sigui  la  bandera  darrere la  qual
s'amaguen, ens trobem davant de la institucionalització de l'odi. Com diu l'historiador català Carles Viñas:
«El  feixisme  és  la  formulació  de  l'odi  en  doctrina  política.  El  feixisme  és  la  ideologia  que  legitima  la
desigualtat. Una ideologia que defensa que alguns valen, mereixen i que han de tenir menys que d'altres.
Una ideologia que entén les desigualtats entre grups socials com una cosa intrínseca, natural, fins i tot,
científica. I  en aquesta legitimació de la desigualtat no hi ha límit. Els que valen menys poden acabar
tranquil·lament no valen res.» I davant d'això no ens queda una altra cosa que plantar cara. La recuperació i
dignificació de la memòria històrica és una important línia de defensa davant l'ofensiva feixista que pretén
esborrar la història del nostre poble. Per això ha estat sempre en el  punt de mira de la dreta i  de la
ultradreta. Que avui encara tinguem al mig del riu aquella ferralla feixista és una anomalia democràtica, un
insult a la memòria de totes les víctimes i lluitadores com a Aurora Picornell, un insult per a totes aquelles
que defensem els valors democràtics i els drets humans.

I a molts dels que estan asseguts avui aquí, els hauria de caure la cara de vergonya d'haver defensat i
legitimat l'horror que representa. Com hem dit, la memòria és una eina imprescindible per frenar l'onada
reaccionària,  però  no pot  ser  l'única.  Les institucions tenim l'obligació d'implementar  també polítiques
públiques  orientades  a  combatre  la  ideologia  de  l'odi.  Sempre  es  diu  que  la  ultradreta  troba lloc  on
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l'esquerra falla. I és que si no som capaces de donar respostes a les necessitats reals i urgents de la gent,
la  ultradreta  ens  passarà  per  sobre.  I  això  passa  per  fer  polítiques  radicalment  d'esquerres  i
transformadores,  de deixar  d'assenyalar  els que menys tenen com a culpables de la  situació de crisi,
actual, per a assenyalar els que més tenen.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d'anar acabant perquè està fora el seu temps.”

Intervenció de la Sra. Alberich

“Val. Bé, pel que he exposat, votem a favor, perquè em queda una estona d'exposició.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Alberich. Té la paraula ara la senyora Anna Rehues en representació del grup
municipal de Junts per Tortosa.”

Intervenció de la Sra. Rehues

“Gràcies. Regidores, regidors, alcalde, bona tarda. En primer lloc, benvinguda a la senyora Alberich, que
avui s'incorpora. Nosaltres us avancem que votarem a favor de la moció, ja que des de Junts per Tortosa
sempre rebutjarem qualsevol forma de discurs d'odi.  Estarem en contra de les faltes de respecte a la
nostra societat i  defensarem els valors democràtics.  Tanmateix,  és imperatiu que les nostres paraules
vagin acompanyades d'accions concretes i efectives, més enllà de simples promeses buides. I en aquesta
emoció trobem a faltar  la  proposta  de mesures  concretes.  La lluita  contra el  discurs  d'odi  ha de ser
contínua i abastadora, no només una reacció a incidents específics. L'acció del senyor Le Senne, trencant
la foto de l'Aurora Picornell,  és només un exemple  d'un problema més ampli  que hem d'abordar amb
determinació. No podem conformar-nos amb declaracions benintencionades, però que no es tradueixen en
accions reals. No és la primera vegada en aquest últim any que aquest govern presenta una moció per
instar-se a ell mateix a treballar sobre un tema concret. Lamentem que tenint l'oportunitat de presentar
aquesta moció, alguna proposta especifica que vagi més enllà de l'incident succeït al Parlament balear i
qui sigui realment d’utilitat per a tots els tortosins i tortosines, la deixin passar per acabar sent una moció
populista i que inclús podríem titllar d'oportunista.

En conclusió, mentre condemnem l'acció del senyor Le Senne, hem d'aprofitar aquest moment per reforçar
el nostre compromís amb l'erradicació del discurs d'odi i discriminació en tots els àmbits i no només en la
lluita contra el franquisme. Això requereix mesures concretes i sostingudes, no només promeses buides.
Instem l'Ajuntament a liderar amb l'exemple, treballant en col·laboració amb tota la comunitat per construir
accions que promoguin un entorn de respecte i de convivència pacífica. Moltes gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Rehues. Té la paraula la senyora Mar Lleixà per tancar el debat.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Bé, per començar, des del grup d'Esquerra, agraïm el vot favorable dels dos grups, tant de la CUP com
també de Junts  per  Tortosa.  I  abans  de  res,  vull  reiterar  la  condemna a  aquests  fets,  fets  com l'he
esmentat i també a la importància de poder fer un front comú per condemnar i combatre actes intolerants
que fomenten l'odi i, evidentment, calen respostes contundents com la d'avui, on tots els grups polítics
d'este  ple  avalen  aquesta  moció  en defensa  de la  dignitat  i  memòria  d'Aurora  Picornell  i  de  tots  els
represaliats i assassinats pel franquisme davant els atacs d'odi de l'extrema dreta, exigint el respecte a la
memòria històrica i la plena aplicació de la Llei de memòria. Aquesta és la societat i la Tortosa que volem,
una Tortosa democràtica justa i igualitària. Ara bé, no puc acabar, senyora Rehues, sense... M'agradaria
que em digués quines mesures concretes i  també si  vol  que li  recorde totes les polítiques que s'han
impulsat este últim any de mandat referents a memòria democràtica, perquè veníem de setze anys on no
hi havia moltes coses fetes. També li  he de recordar i, per posar alguns exemples, des de l'adhesió al
COMEBE, l'adhesió a la Xarxa d'Espais de Memòria, totes les accions que s'estan fent de reparació i crec
que poques lliçons. Llavors, en política també s'ha de ser una mica més humil i saber on s'està per poder
reclamar i exigir.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies per al·lusions, té la paraula la senyora Rehues.”

Intervenció de la Sra. Rehues

“Moltes gràcies. Jo crec que esta és la seva feina. Si vol un dia en parlem i podem parlar de quines accions
es poden fer, però són vostès qui presenten l'acció i em demana a mi que li digui quines accions es poden
fer. Avui ens hem trobat que abans li ha fet un prec al meu company i ara ens demana a nosaltres que li
diguéssim quines accions són les que s'han de fer. Si vol ho parlem, s'han fet accions. Ja li parlo que no és
només arran de la memòria democràtica, però es van fer els refugis antiaeris, s'han fet jornades, es van
crear les... Se'n riu de mi, se'n riu del temps o de què se'n riu, senyora Lleixà? No sé, jo crec que li estic
parlant amb respecte, i  li  estic dient una cosa molt  normal.  Estem portant una moció per a parlar de
respecte i és la primera que falta al respecte. Amb això ja no tinc res més a dir, mira.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula la senyora Lleixà per tancar el debat.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Senzillament, està demanant el que està demanant, i jo li recordo aquelles accions que s'han fet este
últim any, perquè m'està reclamant que anéssim més enllà i que impulséssim i que féssim. Li he recordat
algunes de les coses que hem fet, només perquè m’ho ha demanat, res més. Jo crec que tampoc no li he
faltat el respecte per a res, però, vaja… “

Intervenció del Sr. Alcalde

“És que ja s'ha acabat el període de… Li dono un altre minut per un tema d'al·lusions i acabem i tanquem el
debat d'esta moció, que s'aprovarà per unanimitat. Té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Rehues

“És que justament d'això vull parlar. Jo estic parlant d'una moció on demanàvem o estem dient que estaria
bé que hi hagués mesures concretes i no volia entrar en polèmiques, ja que estàvem aprovant la moció.
Però és que recordo que la regidora que hi  havia de memòria democràtica era la seva companya,  la
senyora Dolors Bel, que no volia nomenar-la, però és que al final em fan nomenar-la. I ja està.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula la senyora Lleixa per acabar el debat.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“És que, a veure, la moció que estem portant aquí es tracta de defensar la dignitat i la memòria de l'Aurora
Picornell, dels represaliats i assassinats davant el franquisme. Llavors, vostè es posa a demanar altres
coses que, ho sento, però que tampoc venen... I crec que teníem també altres espais per o de debatre o
per poder fer allò que vostè considera.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes  gràcies.  Per  tant,  entenc  que  s'aprova  la  moció,  aprovada  per  unanimitat,  per  tant,  pels  21
regidores i regidors presents.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.
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II. PART NO RESOLUTIVA

11 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 26/2024, de 21/05/2024 - ordinària.
- 27/2024, de 27/05/2024 - ordinària.
- 28/2024, de 03/06/2024 - ordinària.
- 29/2024, de 10/06/2024 - ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 1357/2024 a la 1762/2024.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

12 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

13 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I passem al punt 13è, que és el control dels òrgans de la corporació. La senyora Pilar Caballé marxarà del
ple per  temes de salut,  per  tant,  per  això ens deixa.  I  ara sí  que seria,  per  tant,  l'apartat  de precs i
preguntes. Entenc que els regidors i regidores que vulguen fer precs i preguntes, és el moment de demanar
la paraula. Molt bé, doncs comencem amb la senyora Alberich.”

*-*-*

LA SRA. MARIA PILAR CABALLÉ TUDÓ, ABANDONA LA SESSIÓ. 

*-*-*

1. INTERVENCIÓ DE LA SRA. SELENE ALBERICH BOSCH

Sra.  Alberich:  “A  l'anterior  ple  ordinari  vam  viure  amb  estupefacció  com  Junts,  de  forma  totalment
desacomplexada, demanava a l'actual govern implementar criteris il·legals per negar el padró a la població
migrant i assumia que havia estat incomplint la llei quan governava, cosa que la CUP ja vam denunciar en
nombroses ocasions. La regulació del padró municipal obliga a empadronar l'Administració municipal  a
tota persona que visqui a una determinada població amb independència de la seva nacionalitat o estatus
legal, el títol pel qual ocupa un habitatge o la situació legal o física de l'habitatge. Fins i tot es preveuen
mecanismes per empadronar persones que no gaudeixen de llar al municipi,  però que efectivament hi
viuen permanentment, com poden ser persones sense llar, infrahabitatge, etcètera. El padró és la porta
d'accés a un conjunt de drets associats i  que són bàsics.  Drets fonamentals com el dret a votar,  ser
candidat a unes eleccions municipals, el dret a l'educació, l'accés a la sanitat pública o als serveis socials.
Vulnerar  l'accés  al  padró  exclou  socialment  les  persones  immigrades,  i  impossibilita  el  seu
desenvolupament vital.  Negar el  padró contribueix a negar l'existència social  i  política de les persones
immigrades negant-li la ciutadania.
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En este sentit, ens sembla més important que mai que aquest govern s’erigeixi en ferm defensor dels drets
de totes les veïnes i veïnes de la nostra ciutat. Per això preguntem si l'Ajuntament de Tortosa està adherit
al decàleg per garantir l'empadronament a Catalunya, impulsat pel Departament d'Igualtat i Feminismes i
en cas que no ho estigués, demanem que ho faci.”

Sr. Alcalde:  “Gràcies, senyora Alberich. No, no estem adherits al  decàleg que vostè comenta i que s'ha
impulsat per part de la Generalitat, però independentment d'estar adherits o no, el que és evident és que
la llei és molt clara en relació amb el que han de fer els ajuntaments i, per tant, el que estem fent en este
cas és complir la llei, que és l'únic que hauríem sempre d'haver fet en este cas. Entenc que no té cap
pregunta més. Per tant, passem en este cas al senyor Ologaray. Té la paraula.”

2. INTERVENCIÓ DEL SR. ÒSCAR OLOGARAY ARASA

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde. En primer… Per començar, un prec, li demanaria respecte pels regidors i per
les intervencions. Vostè és alcalde, però com qualsevol regidor ha de complir el ROM i l'article 37, secció
primera, capítol 1, de Drets i deures dels regidors, parla que ha de respectar les al·lusions Per tant, si quan
s'ha acabat una moció, vostè fa al·lusions, hauria de respectar que els regidors poguessin intervindre.”

Sr. Alcalde: “Ja li he dit més d'una vegada que respecto tots els regidors i que en este cas, l'al·lusió, jo no
l'havia feta directa a vostè sinó que havia fet un comentari en general de la moció abans de passar al
segon punt de l'ordre del dia. En tot cas, recepciono la pregunta, o el prec, en este cas, i li dono, en este
cas, entenc una altra pregunta o prec que vulgui fer.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde. El passat mes d'abril, en el ple extraordinari que vam celebrar a  instàncies
de  Junts  per  Tortosa  per  parlar  de  l'Hospital  de  la  Santa  Creu  de  Jesús,  vostè  va  anunciar  que
internalitzarien  el  servei  de  bugaderia,  assegurant  que  s'estalviarien  293.000  euros  el  primer  any  i
550.000 euros a partir de llavors. Va fer este anunci quan al nostre grup ja no podíem intervindre basant-
se en uns informes que vostè tenia. Una jugada covarda perquè sabia que en aquell moment no teníem ni
els  informes  ni  la  possibilitat  de  replicar-li  la  seva mentida.  El  passat  ple  ordinari,  vaig  intervindre  al
respecte i en aquell moment ja vaig ser molt crític i li vaig demanar que aquell document que ens havia
enviat estava mal fet. I com que al nostre grup estàvem convençuts que aquells quatre números d'Excel no
s'aguantaven per enlloc, li vam demanar un nou informe, que van elaborar i ens van fer arribar ara fa pocs
dies. No entenc com si, segons vostè, estava tan ben fet aquell informe, en fessin uns altres. Segurament
va ser perquè ningú es va atrevir a signar aquells números que vostè va anunciar per sortir del pas. Perquè
si mirem el nou informe, esta vegada sí, signat i datat, els resultats que surten ara d'internalitzar el servei
de bugaderia són molt diferents.

El primer any, 154.767,10 euros de pèrdues. D'aquells 293.000 euros d'estalvi que vostè va dir a aquell
ple, passem a 154.000 euros de pèrdues. I a partir del segon any, van prometre un estalvi de 551.000
euros. I en canvi, este nou informe, datat i signat, ja diu que en el millor dels casos, i sent prudents, l'estalvi
serà de 262.000 euros. Tot i això, la seva proposta segueix encara sense tindre en compte molts aspectes
i abusa encara de les estimacions. Per tant, estòs números tampoc no són definitius. Perquè els costos de
personals són una estimació i no preveuen cap increment salarial ni els torns en cap de setmana. Tampoc
sabem si amb les màquines i els temps de rentada que tindran es podrà rentar tota la roba o si hauran de
doblar  torns.  A  més,  els  subministraments  es  comptabilitzen  com  a  despesa  fixa.  Pel  que  fa  al
manteniment, han demanat un pressupost que no té en compte ni el cost dels recanvis ni el personal
necessari i a més, no l'inclouen a l'estudi. I en cas d’avaria, com ho faran? No rentaran la roba aquells
dies? Perquè no tenen màquines de recanvi. I  pel que fa la roba utilitzada, la comptabilitzen com una
inversió puntual, és a dir, com una compra concreta, sense tindre en compte que la taxa de reposició és,
com a mínim, del 20%. I a més a més, l'Excel que utilitzen per comptar els preus d'este segon informe, està
mal sumat. Si sumés totes les columnes, el resultat dona 50.000 euros més que no s'estan tenint en
compte. Per tant, vist tot este desgavell, els tornaríem a demanar que no continuïn amb aquesta proposta
d'internalització. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies, senyor Ologaray. Jo li torno a dir que sí que seguirem i com ja sap vostè, es va
informar el Consell d'Administració de GESAT, per part de la gerent d'aquesta, que és la que va redactar,
primer, la proposta de treball, després, l'informe més complet. Per tant, jo també demano respecte, perquè
vostè sap perfectament que este informe l'ha signat qui l'ha signat, i en tot cas, aquests 260.000 euros
que com a mínim surten en aquest informe, pensem que són bons per a poder internalitzar este servei i,

-  Pàg. 36 / 43 -           MGE/erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

per tant, tindre més recursos econòmics per part de l'Hospital de la Santa Creu de Jesús. No sé si té alguna
altra pregunta. Té la paraula.”

Sr. Ologaray:  “Sí, primer per respondre. Primer que res, celebro que ja accepti que en tot cas ja no són
aquells 500.000 euros que va dir vostè en un anunci desesperat, suposo, els mitjans de comunicació, sinó
que són 200.000 euros, però en tot cas, com ja li he dit, hi ha un seguit de mancances que no es tenen en
compte, que ja no es tenien en compte en aquell primer informe, perquè ara parla d'un document de
treball,  però  el  que  ens  va  facilitar  a  nosaltres  i  va  anunciar  aquí  al  ple  era  un  informe.  Informe
d'internalització del servei de bugaderia, i per tant en tot cas, l'únic que li  diria és que si volen seguir
endavant, cosa que nosaltres no compartim, perquè no només no estalviaran recursos este mandat, sinó
que al final, el que faran és que un Centre Especial de Treball, que està prestant el servei amb un 80% de
personal  discapacitat,  hagi  de despatxar  el  personal  contractat.  Un Centre Especial  de Treball  on van
l'Hospital Sant Joan de Reus, l'Hospital Joan XXIII de Tarragona, el Verge de la Cinta de Tortosa, entre altres
centres sanitaris. Els preguem, per tant, que estudiïn totes les fórmules contractuals per fer-ho possible
perquè n’hi ha.

En tot cas, si aquesta és la seva decisió i no volen atendre les raons, els arguments i tot això que els estem
dient des de Junts per Tortosa, com a mínim els demanaríem que refessin per tercera vegada l'informe que
han fet contemplant tot això que els hem dit, i, sobretot, contactant amb experts i analitzant certeses i no
probabilitats o estimacions, que és del que parlen en este segon informe. I des del nostre grup, en tot cas,
ens oferim, com hem fet sempre, a donar-los un cop de mà, si així ho requereixen. Però este informe que
vostès han presentat aquí, segueixo dient, tot i que hi ha rebaixa d'aquells 500.000 euros que primer vostè
va dir públicament a estos 200.000 que ja ha acceptat avui, li seguim dient que té moltes mancances, que
això no acabarà sent així i al final este servei, que volen internalitzar, acabarà costant més recursos al
Centre Sanitari, acabarà costant  més recursos a l'Ajuntament, i a més a més, es perdrà aquesta opció que
tenim ara, que és que està prestant el servei un Centre Especial de Treball que, recordo, conté un 80% de
personal discapacitat que està prestant una gran labor aquí al territori i que si vostès… si s’acaba este
servei que estan prestant, hauran de fer fora moltes de les persones treballadores. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies. Li reitero una altra vegada que l'informe el va fer la gerent de GESAT, així es va
informar el Consell d'Administració, on es va poder explicar tota aquesta informació  al detall que vostè
comenta i que, per tant, la voluntat del govern és la que és. Té alguna altra pregunta? Té la paraula.”

Sr.  Ologaray:  “Gràcies,  alcalde.  Un  últim prec.  Crec  que  per  des-pelleja,  el  nostre  grup  els  tornem  a
demanar que responguin en temps i forma les diferents peticions d'informació que els han fet, perquè són
la primera administració catalana que més queixes acumula per falta de transparència, perquè no estan
facilitant la informació que estan obligats a facilitar. I no em voldria repetir més en el que ja els he dit cada
ple, però tenen encara expedients oberts a la Comissió per la Garantia de l'Accés a la Informació Pública
per instàncies que no han respost. I en 16 anys de governs de Junts per Tortosa, un expedient d'un partit
polític a la GAIP. En un any de tripartit, 61 expedients de partits polítics a la GAIP. 1 a 61 i pujant. Esta és la
seva gestió en transparència. I allò que vostè deia que érem els únics ja no li serveix. Primer, perquè això
és una excusa, una més del govern de les excuses. Vostès estan obligats a facilitar la documentació  en
temps i forma, independentment de qui la demani. I segon, perquè hem trobat altres peticions d'informació
fetes fa mesos que vostès no han respost.  Com tampoc han respost  diferents peticions del Síndic de
Greuges i llegirem un parell de les cartes que vostè, com a l'alcalde que és, ha rebut.

Una diu que el 12 de setembre de l'any passat, un ciutadà va presentar-los a una instància amb motiu
d'uns desperfectes que va causar l'aiguat d'una finca agrària i que no ha rebut resposta. La carta del Síndic
és del març. Set mesos després que el veí presentés una carta, el Síndic li ha de requerir que li responguin
perquè vostè encara no ho havia fet. O una altra carta del Síndic diu: «Recentment, us vam sol·licitar un
informe relatiu a un expedient. El termini per trametre aquesta informació és de quinze dies. Atès que no
hem rebut  la  informació demanada i  que s'ha superat  el  termini  legalment  establert  per  enviar-la,  us
reiterem la tramesa de la  informació de manera  urgent.»  Suposo que vostè  ja  ha  degut  al  Síndic  de
Greuges i l'haurà instat que deixi de fer la seva feina i que no li enviï més cartes. Perquè, amb aquesta
actitud, deu estar col·lapsant l'Ajuntament de Tortosa, no? És el que ens deia a Junts per Tortosa quan
demanem informació, que el que fem és col·lapsar l'Ajuntament. Senyor Jordan, vist tot això, vist el que li
acabo de dir, espero que s'acabin les excuses, que facilitin al nostre grup la informació en temps i forma,
com li hem demanat els deu darrers plens, però també la resta de peticions que rebin, siguin del Síndic, de
periodistes o de qualsevol ciutadà. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies, senyor Ologaray. Recepcionem la seva petició i estigui tranquil que li donarem
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tota la informació. Té la paraula, en este cas, la senyora Rehues.”

3. INTERVENCIÓ DE LA SRA. ANNA REHUES GRAU

Sra. Rehues:  “Sí, moltes gràcies. A l'últim ple, li vaig consultar sobre l'espai web de l'Ajuntament destinat
als grups polítics,  que s'havia eliminat un apartat on es podia penjar informació de cada grup. Em va
comentar que ho comprovaria i només voldria saber si ho ha pogut fer i si té alguna resposta al respecte.
Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Sí, senyora Rehues. Este espai del web que vostè va comentar a l'últim ple, es va suprimir a
l'abril  de  l'any  2023,  quan  es  va  dur  a  terme  una  actualització  del  hosting de  la  pàgina  web,  del
manteniment i l'allotjament extern d'esta web del nostre Ajuntament. El fet que hi hagués un nou servidor,
el  mòdul  d’este  espai  fa  que  no  funcione,  també  altres  apartats  de  la  web,  ho  hem  preguntat  al
departament informàtic. Per tant, este és el motiu que este espai no estava. També hem pogut comprovar
que no es feia servir per part dels grups polítics. De fet, l'última entrada que hi ha registrada és de l'abril
del 2018, en este cas, per Movem Tortosa, i dir-li que això, que quan es va fer este contracte, va ser la
licitació el 28 de febrer del 2023, l'adjudicació l'11 d'abril del 2023, per tant, a finals del mandat anterior. 

A partir d'aquí, el que hem pogut fer durant este mandat és, precisament per a donar més visibilitat als
diferents grups municipals i també a l'oposició, és crear dos subapartats a la pestanya de Grups polítics, on
s'ha incorporat l'enllaç de les mocions que presenta cada grup polític. També s'ha creat un altre enllaç a la
web de cada grup municipal  perquè tota la  gent  pugui  entrar  i,  per  tant,  d'esta manera,  consultar  la
ciutadania. I és cert que en este apartat, vostè també comentava que feia falta activar l'enllaç de la fitxa de
cada regidor, i en este sentit sí que es pot veure si es va al que és l'apartat de la composició de tot el
consistori, però no a l'apartat de cada grup municipal. I, per tant, en esta línia, dir-li que ja ho hem activat i
que, per tant, ara, en principi, aquesta qüestió en concret dels regidors i regidores, es pot veure activat
també en este apartat. I recordar-li, en este cas, que també la Universitat Autònoma de Barcelona ens va
donar aquesta puntuació màxima dels últims anys, del 96% pel que fa a la nostra pàgina web. Per tant, és
aquesta és la resposta després de la petició que vostè us va fer. Té la paraula.”

Sra. Rehues: “Gràcies. Només a nivell d’aclariment, entenc que no es modificarà llavors aquest apartat, o
sigui que es mantindrà com està, perquè això de l'enllaç de la pàgina web i això de les mocions, això ja
constava. El que passa és que el mòdul este entenc que és el que m'estava explicant, que és el que ara
s'ha suprimit i que de moment entenc que no hi ha intenció de tornar-lo a reactivar.”

Sr. Alcalde: “El que li he dit és que no s'ha suprimit ara sinó que es va suprimir a finals del mandat anterior
perquè hi va haver este canvi de la gestió del manteniment de la web, i això va provocar no que s'eliminés
només este sinó diferents apartats de la pàgina web per qüestions tècniques. El que jo li he dit és que hem
posat estòs altres apartats per donar més visibilitat als grups municipals. Sí que hem comprovat el que
comentava vostè que no estava activada la part dels regidors en este apartat en concret, sí que ho que
estava al de la Corporació global i, per tant, podem continuar demanant al departament d'informàtica que
s'activi  novament,  però  depèn  d'una  qüestió  tècnica  arran  d'esta  licitació  que  es  va  fer  l'adjudicació
concretament l'abril del 2023. Per tant, ho intentarem, però que sàpiga que els motius són estòs i no cap
altre. Molt bé, continuem amb les preguntes. El senyor Pedret havia demanat la paraula. Té la paraula.”

4. INTERVENCIÓ DEL SR. ROGER PEDRET PIJOAN 

Sr. Pedret:  “Gràcies, alcalde. Regidores, regidors. Els darrers mesos, diferents ciutadans s'han adreçat al
nostre grup per fer-los arribar a queixes pel temps d'espera excessiu al  Servei d'Atenció al  Ciutadà de
l'Ajuntament de Tortosa, que en alguns casos arriba a les dues hores. A aquestes se sumen les nombroses
de queixes que hem pogut veure al Registre d'entrada on es denuncia el temps d'espera superiors a l'hora i
mitja i fins a les dues hores. A més, també hi ha diferents queixes que alerten que no s'estan responent els
telèfons d'atenció al públic. És per això que els demanem que prenguin les mesures oportunes per revertir
este increment del temps d'espera al Servei d'Atenció al Ciutadà.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies, senyor Pedret. Recepcionem la seva pregunta. La veritat és que és cert que hi
ha un problema de personal a la casa i que concretament este departament de l'Ajuntament en aquests
moments té diverses baixes que han coincidit i que, per tant, està fent dificultosa aquesta qüestió. El tema
del telèfon és un clàssic, no només d'ara. Jo també quan estava a l'oposició m'ho deien moltes vegades i
també és cert que és una cosa que hem de millorar, però en tot cas recepcionem la seva pregunta o el seu
prec. No sé quin altre regidor m'havia demanat la paraula. El senyor Bonfill té la paraula.”
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5. INTERVENCIÓ DEL SR. JOAN CARLES BONFILL MORENO

Sr. Bonfill: “Senyor alcalde, senyores regidores, senyors regidors. Primer que res, donar la benvinguda a la
regidora  que avui  s'incorpora  en aquest  ple.  Senyor  alcalde,  en anteriors  plens,  vàrem preguntar  per
l'arranjament del camí del Port, en el tram que transcorre per dins del terme municipal de Tortosa. Ho vam
fer prèvia a la Setmana Santa, tenint en compte que és una temporada on molts veïns i veïnes accedeixen
al  Port i  on també s'incrementa el nombre de turistes. Ens van dir que tenien previst  arranjar-ho i,  de
moment, res de res. Vam tornar a preguntar el ple i en comissió ens va seguir dient que estan estudiant
com fer aquesta actuació. No entenc què estan estudiant, perquè és evident que el que cal fer és arranjar-
ho, com van dir aquí al ple i com es van comprometre a l'Associació de Veïns del Port que ho farien. Ara ja
estem en campanya d'estiu i seguim amb el camí amb un estat deplorable amb l'episodi de les últimes
pluges que encara empitjorarà l'estat i està pitjor que mai, quan ara s'incrementa notablement el nombre
de veïns i visitants al Parc. De nou li torno a preguntar, senyor alcalde, si pensen fer alguna cosa i si ens
podrien dir si tenen algun termini per iniciar aquesta hora. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde:  “Gràcies, senyor Bonfill. És un tema que ja se li ha contestat, tinc entès, en comissió. En tot
cas, hem estat parlant amb l'Associació de Veïns del Port.  S'està treballant també amb un pressupost
concret per arranjar aquesta qüestió. Demà mateix la regidora té una altra reunió per acabar de tancar-ho i
esperem que amb els recursos pertinents i el pressupost que ja tenim a hores d'ara, doncs puguem actuar
com més prompte millor. Té la paraula.”

Sr.  Bonfill:  “Sí,  en  comissió  la  senyora  regidora  ens  va  explicar  que  volien  iniciar  un  conveni  amb
l'Ajuntament d'Alfara de Carles, però el que no entenem és com si en este mateix tram de camí que conviu
amb el terme municipal d'Alfara de Carles i Tortosa, en un arranjament que s'havia de fer urgent perquè la
gent no podia passar, l'Ajuntament d'Alfara de Carles va tindre capacitat de primer fer este arranjament, es
va arreglar tot dins del terme municipal d'Alfara de Carles i Tortosa va tard, perquè Tortosa no ha tingut
capacitat de fer este arranjament i l'últim tram és que està impracticable, és l'únic que no entenem.”

Sr. Alcalde: “Bé, li comentava això, que s'ha demanat un pressupost al respecte, que hi ha demà mateix
una reunió als Ports amb la mateixa regidora i que s'intentarà actuar com més prompte millor i també
buscant els recursos necessaris per poder-ho tirar endavant. Té la paraula el senyor… Vostè també… és
una altra pregunta?”

Sr. Bonfill: “Sí, una segona pregunta, si m’ho permet, senyor alcalde.”

Sr. Alcalde: “Té la paraula.”

Sr. Bonfill: “Sí, segurament que estarà d'acord amb mi que els recursos municipals són per gastar-los allà
on toca i gastar-los als llocs on siguin públics, no? Li dic això perquè fa unes setmanes l'alcalde pedani del
poble de Vinallop anunciava que havia començat una intervenció d'arranjament del camí anomenat de la
Capella del Carme, fent-se aquesta intervenció en un camí que no figura al catàleg de camins municipals
de Tortosa i, per tant, actuant en un lloc privat i no públic. Suposo que sap que tenim molts camins privats
al terme i que l'Ajuntament no pot actuar-hi d'acord amb la normativa. En aquests moments, l'obra està
finalitzada, feta per l'Ajuntament quan no es pot fer, i s'ha invertit recursos en un camí privat, cosa que és
evident que no es pot fer, ni tampoc poden fer que paguin els veïns sense haver fet primer un procediment
previ. La pregunta és la següent: com es va gestionar aquesta intervenció? Com es va fer el contracte i
quin tècnic va signar aquesta memòria? Com està previst resoldre el pagament d'aquesta intervenció, en
tractar-se d'un camí que no és municipal? Perquè l'obra s'ha fet i  l'empresa ha de cobrar.  Si  se li  ha
encarregat per part del seu representant del poble de Vinallop, crec que ha de cobrar, perquè si no es
pagués  seria  estrany  i  també a  la  vegada  molt  greu.  En definitiva,  com ho pensen  resoldre?  Moltes
gràcies.”

Sr. Alcalde:  “Gràcies, senyor Bonfill. Desconec aquesta qüestió en concret, la parlarem amb l'alcalde de
Vinallop, i en tot cas li respondrem en la pròxima comissió o al pròxim ple ordinari per explicar-li, perquè no
tinc tota la informació al respecte. Passem ara al senyor Domingo Tomàs. Té la paraula.”

6. INTERVENCIÓ DEL SR. DOMINGO TOMÀS AUDÍ

Sr. Tomàs: “Gràcies, alcalde. Regidores, regidors. Fa pocs dies, el Departament d'Igualtat i Feminismes va
fer públic un decàleg que proposa, entre altres mesures, empadronar fins i tot els ocupes, és a dir, a la
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gent que ha ocupat de forma il·legal un habitatge sense permís de la propietat, o empadronar gent que
viuen en coves. La meva pregunta és si l'Ajuntament de Tortosa té previst adherir-se a aquest protocol.”

Sr.  Alcalde:  “Ja li  hem contestat  abans perquè una regidora de l'oposició ha preguntat  si  ens havíem
adherit a aquest decàleg, li he dit que no, però en tot cas que més enllà d'este decàleg o no, al final el que
es recull és el que ordena la normativa i, per tant, no és que sigui una decisió autònoma dels Ajuntaments,
sinó que s'ha de complir amb el que la normativa diu. Té la paraula.”

Sr. Tomàs: “Sí, està clar que la normativa diu el que diu i que la gestió i el control del padró l'ha d'efectuar
l'Ajuntament. La meva pregunta és concreta: tenen previst adherir-se a aquest protocol, sí o no? Allò que
s'ha dit abans ja ho he sentit i com no m'ha quedat clar per això li formulo la pregunta:  si tenen previst
adherir-se és: sí, tenim previst adherir-nos; no, tenim previst adherir-nos. Bàsicament, és això.”

Sr. Alcalde:  “No sé exactament què vol que li  contesti en el  sentit que este decàleg que vostè m’està
comentant  és  un  decàleg  que,  mos  adherim  o  no  mos  adherim,  hem  de  complir  natros  i  tots  els
ajuntaments. No tinc tampoc ara tota la informació pel que fa al que diu el decàleg, però en tot cas, al
següent plenari li explicarem si mos adherim o no mos adherim. Però insisteixo, això que mos adherim o no
mos adherim, és un decàleg que tinc entès que l'ha assignat l'Ajuntament de Badalona, amb un alcalde, en
este cas, del Partit Popular, i l'han signat a tots els ajuntaments més grans del país, les diferents capitals
de província i les ciutats mitjanes. En tot cas, si ens acabem adherint o no, ja ho informarem al respecte,
però  insisteixo  que més  enllà  d'adherir-mos  o  no,  el  que es  diu  en este  decàleg,  són  qüestions  que
depenen de la llei i, per tant, en funció d'això, s'haurà de continuar actuant. Té la paraula.”

Sr.  Tomàs:  “Sí,  per  tancar  i  formular  esta  pregunta,  al  final  suposo  que és  conscient  que  hi  ha  una
preocupació entre la ciutadania, i  per això li  traslladem aquesta pregunta. La Llei de l'empadronament
permet que els ajuntaments facin un control i una gestió acurada, com hem dit. Des de Junts per Tortosa
no estem d'acord que s’empadroni els ocupés sense el permís dels propietaris. Suposo que ningú dels que
estem aquí tampoc voldria que se li empadronés ningú a casa seva sense el permís;  fet que genera una
no és una indefensió total per a la propietat, ni tampoc que es duguin a terme este tipus de mesures que
poden  contribuir,  com  hem  dit  altres  vegades,  a  generar  màfies  que  s'aprofiten  de  les  persones
precisament més vulnerables. Per tant, li demanem que reconsideri la possible adhesió a  aquest protocol,
ja que no m'ho ha deixat clar. Moltes gràcies.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies, li torno a repetir que no és una qüestió de voluntat de cada Ajuntament. Hem
de complir el que diu la llei. Per tant, si este decàleg el que marca és el que la llei diu, s'haurà d'actuar així.
Jo  no tinc  ara el  coneixement  en concret  d'este  decàleg,  però  no és  una qüestió  subjectiva  de cada
Ajuntament sinó que hem de complir el que diu la llei. Per tant, entenc que vostè vol que es compleixi la
llei. S'ha acabat el període de preguntes. Tret que sigui un altre tema, ja hem esgotat els dos minuts de
rèplica d'un minut cadascú.”

Sr. Tomàs: “És per al·lusions, perquè  m'acaba de dir el compliment de la llei.”

Sr. Alcalde: “Sí, però és que ja li he dit que hem esgotat els dos terminis. Ha fet una pregunta, dos minuts;
me n’ha fet una altra, un altre minut; ha tornat a fer-ne una altra i ara jo acabo el debat i, en tot cas,
entenc, per tant, que passem al següent regidor perquè la normativa és molt clara en relació amb aquestes
qüestions. Té la paraula la senyora Roigé per a la següent pregunta.”

7. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MERITXELL ROIGÉ PEDROLA

Sra.  Roigé:  “Gràcies,  alcalde.  Regidores,  regidors.  En primer  lloc,  voldria  fer  dos  precs  i  després  una
pregunta. El primer dels precs és demanar-li respecte per part dels regidors. Ja no li dic per la primera
tinent d'alcalde i futura alcaldessa que abans s'ha estat rient d'una regidora, però sí que li vull parlar de
respecte al seu regidor i portaveu del seu grup municipal, perquè ens ha dit que veníem amb cara de
claveguera i després ha dit que fèiem política de claveguera. Més enllà de la falta de respecte que suposa
això, i que, per tant, li demano que ho retiri i que actuï com li pertoca a un regidor de l'Ajuntament de
Tortosa, crec que tampoc són els més indicats per fer estès afirmacions respecte a nosaltres veient el que
ha succeït l'últim any. I el segon dels precs, segueixo?, és reiterar que atenguin les entitats i associacions
de la nostra ciutat, especialment les entitats esportives i associacions de veïns, que estan patint la seva
mala gestió i que, per tant, estem veient que se'ns estan adreçant a natros i se'ns està dient tot el que
suposa les dificultats de no estar cobrant a termini i, per tant, no tindre els recursos per tal de poder fer les
seues activitats.
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I el senyor Grau ha dit: «Van vindre totes a la reunió de les entitats esportives.» És evident que van vindre
perquè volien saber què passava i volien saber quan cobrarien. I més enllà d'un PowerPoint amb excuses,
poca cosa van aclarir. Per tant, li prego que agilitzin els pagaments i paguin perquè encara deuen algunes
coses del 22, deuen el 23 i deuen evidentment tot el 24.”

Sr. Alcalde: “Gràcies. Per al·lusions, em demana la paraula el regidor Víctor Grau.”

Sr.  Grau:  “Ja  em  disculparan,  però  jo  no  he  vingut  mai  aquí  al  ple,  al  mes  d'agost,  acusant  o,
presumptament,  de cometre  irregularitat  en la  contractació d'algunes qüestions del  Renaixement,  que
després els propis informes tècnics van avalar i  van decretar que, evidentment,  no s’havia comès cap
irregularitat en la contractació d'aspectes o serveis vinculats a la Festa del Renaixement. En política, la dita
feta aquella que diu que «tu tira merda, que alguna cosa queda», vostès ja l'han aplicat més d'una vegada i,
evidentment, davant d'això, només em queda dir-los que aquesta no és la nostra la manera de fer i em
remeto en aquell ple del mes d’agost, si no recordo malament, en el qual se'm va acusar, presumptament,
d’haver  comès  irregularitats  en  la  contractació  d'alguns  serveis  de  la  Festa  del  Renaixement.  Moltes
gràcies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyor Grau. En tot cas, té la paraula senyora Roigé, entenc que per al·lusions.”

Sra. Roigé:  “Sí,  no sé què tenia a veure el  que ha dit  el  senyor  Grau amb el  que he dit  jo,  no tenia
absolutament res a veure, però quan vulgui senyor Grau, en parlarem del Renaixement,  i  en parlarem
d'estos contractes que ha fet referència, i en parlarem qui va facturar estòs contractes i qui hi havia al
darrere de cada una de les diferents societats que van facturar els contractes nous. Per tant, potser estaria
millor que no digués tot el que ha arribat a dir ara, perquè realment, no sé, li hauria de caure una miqueta
la cara de vergonya respecte al que ha dit pel que fa a la situació i la contractació del Renaixement de l'any
passat. Però en tot cas no estàvem parlant d'això, estàvem parlant de la seva falta de respecte cap a
nosaltres, que veig que continua sense reconèixer i que, per tant, li prego a l'alcalde que li digui al seu
portaveu que atengui i que tingui respecte als regidors, almenys als deu regidors que representem el grup
majoritari de l'Ajuntament de Tortosa.”

Sr. Alcalde:  “Ja li he dit abans a un altre regidor que el respecte és màxim cap a tothom i que, per tant,
prego  a  tots  els  regidors  i  regidores  que  hi  hagi  respecte  pels  diferents  grups  municipals,  perquè
representem a tothom, que, per tant, tots en siguem conscients. Vostè mateixa ara ha dit que li hauria de
caure la cara de vergonya. Abans les paraules tampoc han sigut afortunades. Per tant, crec que tots hem
de fer este examen d'intentar parlar-mos amb més respecte i, per tant, el meu compromís en aquesta línia
és este i,  per tant, espero que tothom ho faci  també perquè crec que és el  que ens mereixem per la
ciutadania que representem els diferents grups municipals. Té ara la paraula, entenc, per a fer la primera
pregunta.”

Sra. Roigé: “Sí, esperem que sigui així. El passat 21 de juny, va tenir una trobada, va tenir lloc una trobada
d'alcaldes dels ajuntaments de les comarques del Montsià i del Baix Ebre per debatre la situació crítica per
la qual passa el COPATE, el Consorci, que, entre d'altres, gestiona els residus de les dues comarques. Una
reunió on es va posar d'evidència els problemes de tresoreria que arrossega el COPATE. Sense anar més
lluny, l'Ajuntament de Tortosa deu més de 400.000€ dels serveis prestats els últims mesos de l'any 2023.
Ara sembla que ho resoldran, però encara els deuen. I a més a més, del greu problema que suposa que
este mes de setembre s’esgotarà la capacitat de l’abocador del Mas de Barberans i l'anterior president del
COPATE, el senyor Faura i el seu gerent, no van tramitar l'ampliació de l'abocador i van deixar el Consorci
amb una situació molt crítica amb més de 200.000€ de pèrdues. Esta incapacitat de gestió suposarà que
passarem de pagar de 60 €/tona, que s'està pagant ara, a passar a quasi 100 €/tona per traslladar la
brossa,  en este cas, sembla que a l'abocador de Tivissa. Ara, coneixem que el  que està proposant  el
COPATE als ajuntaments és que siguin consorciats també, que entrin dintre del COPATE amb l'objectiu que
eixuguen el deute i avalin els préstecs i inversions que caldrà fer per part del COPATE.

Hi ha alguns ajuntaments del territori que ja han manifestat la seva negativa a entrar al COPATE perquè
entenen que pot  suposar  un  risc  per  a  les  finances dels  ajuntaments  i  perquè  no han de pagar  els
ajuntaments aquesta mala gestió feta pels gestors del COPATE. No obstant això, no sabem què pensa
l'Ajuntament de Tortosa, perquè ens arriba, i així ens ho han fet arribar els diferents alcaldes, que vostè,
senyor Jordan, tot i ser l'alcalde de la ciutat capital del territori, no va intervindre a la reunió i, per tant, no
va manifestar quin és el posicionament de l'Ajuntament de Tortosa respecte al COPATE i al fet de poder
entrar a formar-hi part com a Ajuntament de Tortosa, ni tampoc se'ns ha informat en cap comissió ni en
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Junta. Per tant, li pregunto avui, al ple, què pensa fer el govern de Tortosa en la situació del COPATE? Està
d'acord amb entrar al Consorci i que l'Ajuntament avali aquesta mala gestió tenint en compte que seríem
l’ens amb major  pressupost  i,  per  tant,  el  que acabaria  assumint  segurament  més riscos de tots  els
ajuntaments del territori?”

Sr. Alcalde: “Bé, la veritat és que el tema del COPATE és molt complicat i no és només per a aquests últims
quatre anys sinó perquè des de fa molts anys s'hagués hagut de preveure la construcció de l'abocador del
Mas de Barberans, un abocador que no es va realitzar per diferents motius. A més, ara també crec que hi
ha diferents al·legacions per un grup ecologista i, per tant, és una qüestió que ja li dic, i vostè,  ho sap
perfectament, que fa molts anys que va i a més amb governs de tots els colors polítics. De fet, crec que ara
Junts per a Catalunya és qui porta la gestió de residus en este Consorci. Dir-li que també, com vostè sap,
els  400.000 euros que deu l'Ajuntament  de Tortosa  era  per  un problema d'interpretació de les  dues
intervencions, tant de la nostra com, en este cas, del  COPATE. Hi va haver,  finalment,  un acord en la
tramitació de les mateixes i,  per tant,  com vostè ha dit, es farà efectiu este pagament de l'any 2023,
perquè el  pagament  del  2024 estem al  dia.  I  amb relació  a  la  decisió  d'entrar  o  no  al  consorci,  no
directament com ajuntament,  el  que es va veure en aquella  reunió era que diferents ajuntaments  de
diversos colors polítics van demanar que hi hagués diversos informes al respecte que poguessin avalar
amb  més  profunditat  aquella  decisió,  que  quan  hi  hagués  estòs  informes  jurídics,  es  prendrien  les
decisions i, per tant, l'Ajuntament de Tortosa, el que estem esperant és que arriben estòs informes que
puguin avalar o no esta decisió, i en funció de quan els tinguem, prendrem una decisió al respecte. Però en
tot cas, el més important, més enllà d'això, és que cal una solució per a poder deixar els residus de la
nostra ciutat en algun lloc i és evident que a hores d'ara, l'opció del Mas de Barberans, com vostè comenta,
s'acabarà el mes de setembre, i tot sembla indicar que acabarem anant a l'abocador de Tivissa. Per tant,
estem  a  l'espera  de  rebre  estòs  informes  complementaris,  que  a  la  mateixa  reunió  es  va  dir  que
s'acabarien passant. Té la paraula.”

Sra. Roigé: “Sí, és evident que cal una solució, cal una solució ja pel fet que ja anem tard. En este cas, els
últims quatre anys ha governat el seu partit, els Comuns, és a dir, Movem, Esquerra i el PSC. Tenien quatre
anys per tal de poder preparar aquesta ampliació de l'abocador i ha arribat el moment del tancament de
l'abocador i no està feta ni han aprovat el pla urbanístic que l'ha de portar a terme. Vostre mateix ha dit
que hi ha al·legacions fetes, per tant, això encara endarrerirà més el procediment i, per tant, la feina s'ha
fet tard i s'ha fet malament. Això ens suposarà un increment de costos als tortosins i a les tortosines, que
és el que ens ha de preocupar a nosaltres amb aquesta pujada dels residus que hauran d'anar fins al
municipi de Tivissa; però que també no entenc que a hores d'ara, encara, des de l'Ajuntament de Tortosa,
no se sàpiga ni es tingui clar, realment, per molts informes que s'hagin de demanar, perquè jo sé que s'ha
parlat moltíssim d’este tema entre els alcaldes, si s'entrarà o no s'entrarà a formar part i si s'està d'acord
en el fet que es porti a terme aquesta entrada dintre del que és el Consorci per part de l'Ajuntament de
Tortosa,  que com dic,  som els  que acabarem assumint  els  riscos més elevats  perquè serem els  que
acabarem avalant la gestió de les empreses que estan el dia d'avui gestionant els residus. Per tant, en tot
cas, crec que ho haurien de poder saber exactament quin és el posicionament, però en tot cas, esperem
que ens informin.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Roigé. Insisteixo, el tema de l'abocador pot pensar que és dels últims quatre
anys, però sap que malauradament no és dels últims quatre anys i de fet allà es va posar en relleu, en esta
reunió, perquè ve de molt més enllà on estàvem governant o han governat tots els partits polítics i també el
seu. Si ara vostè vol obviar això, ho pot obviar, però no és així i és tan senzill com mirar l’hemeroteca, des
de quan es tenen les dades d'aquest abocador i de tots els problemes que hi ha hagut i hi continua havent
al respecte. I  més enllà d'això, li  torno a insistir,  estem a l'espera d'estos informes i  en funció d'estos
informes que avalin o no aquesta opció o alternatives que altres van dir que podien existir, prendrem la
decisió, però el que és important és que al final, si es tanca, que acabarà tancant-se l'abocador del Mas de
Barberans, perquè té tota la seva capacitat al màxim, hem de buscar solucions i en aquesta línia tots hem
de treballar i en funció d'això, d'estos informes, decidirem. Té alguna altra pregunta? Molt bé, si no hi ha
més preguntes, s'aixeca la sessió.

En tot cas, com he explicat en la Junta de portaveus, el pròxim divendres hi ha un ple extraordinari per
debatre  sobre  diferents  temes  i  també durant  el  mes  de juliol,  segurament,  hi  haurà  algun altre  ple
extraordinari, com és habitual, abans d'arribar al mes d'agost i, per tant, poder fer el descans que tots i
totes es mereixen. Moltes gràcies.”

*-*-*
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I sense cap més assumpte per tractar,  el senyor president aixeca la sessió a les dinou hores i trenta-tres
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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